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Ročník 26          obce Poděšín        č. 2/2022 
 

Novinky 
 

Úvod. Vážení občané. Půlrok uběhl jako voda a vychází nové číslo zpravodaje. Za tu 

dobu u nás bylo postaveno několik staveb. Mezi ně patří nový chodník u kaple a nové 

multifunkční hřiště. Počasí se nijak nelišilo od průměru. Proběhly volby do zastupitelstev 

obcí. U nás nebyl, tak jako v mnoha dalších obcích, valný zájem o práci pro obec. Proto 

byla postavena jedna společná kandidátka. Mohlo to dopadnout i hůře a nemusela se 

postavit kandidátka žádná. Těchto obcí bylo u nás také dosti. Staronové zastupitelstvo 

sestavilo nový vyrovnaný rozpočet na rok 2023 ve výši 6,3 milionu. Na příští rok je 

naplánováno několik staveb a několik nákupů pro údržbu obce. Mezi nejvýznamnější patří 

dokončení okolí nového hřiště, dokončení rekonstrukce hasičské klubovny, nový chodník ke 

hřišti a nová fasáda kulturního domu. Dále byl naplánován nákup nového traktoru pro 

sečení trávy, prohrnování sněhu a zametání chodníků. Stále trvá ohromná inflace. Sice se 

trochu snižuje a to znamená, že se rychlost zdražování zpomaluje, ale stále je to velké 

zdražování úplně všeho. Přejeme do nového roku 2023 pevné zdraví, štěstí a úspěchů 

v pracovním i osobním životě.                                  J. Dočekal 

Co v tomto čísle najdete:        Nové zastupitelstvo obce 2022-2026   
Novinky ......................................................................................... 1 
Obecní úřad .................................................................................... 2 
Obec ............................................................................................... 5 
Rozsvícení obecního vánočního stromu ....................................... 10 
Blažkov jako předěl počasí .......................................................... 10 
Rozpočet obce 2023 ..................................................................... 11 
Rekapitulace minulého volebního období .................................... 12 
Obecní videa. ............................................................................... 13 
Mateřská škola ............................................................................. 14 
Zajímavosti z novin...................................................................... 15 
Tříkrálová sbírka .......................................................................... 16 
Sokolnické setkání ....................................................................... 16 
Hasiči ........................................................................................... 18 
Zemědělství v Poděšíně – 8. část ................................................. 21 
Oslavenci ..................................................................................... 23 
Obyvatelé ..................................................................................... 24 
Jak je v Nepálu ............................................................................. 25 
Sport Stolní tenis .......................................................................... 29 
Svaz národní revoluce .................................................................. 30 
Objev v kostnici ........................................................................... 30 
Školní kronika – 37. část .............................................................. 32 
Antonín Chvátal v Americe - 21. část .......................................... 34 
Historie ........................................................................................ 36 
 

Události. 
08.07. V 19:00 proběhla slavnostní schůze ke 120 rokům založení SDH. 

09.07. Za deštivého počasí proběhla oslava k 120 rokům založení SDH. 

25.07. Zahájena stavba sportovního hřiště u bývalé pazderny. 

27.08.  Narodila se Veronika Zvolánková. 

01.09. Zahájení školního roku. Do školky chodí 22 dětí, z toho 10 z Poděšína. 

01.09. Do školky nastoupila nová školnice Lucie Flesarová Poděšín č.10. 

05.09. Zahájena stavba poslední západní části plotu u školní zahrady. 
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19.09. Otevřena prodejna Jednota. Nová prodavačka je Aneta Kantorová. 

24.09.  Proběhly volby do zastupitelstva obce.  

24.09. Na hřišti proběhlo setkání sokolníků.  

15.10. Hasiči provedli výlov Mlýnského rybníka. 

17.10.  Proběhly volby starosty.   

17.10. Byla zahájena rekonstrukce klubovny TJ. 

19.10. Nová prodavačka v prodejně Jednota je Monika Vencovská. 

31.10. Proběhl svoz nebezpečného odpadu. 

11.11. Byl přistaven kontejner na velkoobjemový odpad. 

22.11. Narodila se Viktorie Palas. 

27.11. U čekárny byl rozsvícen Vánoční strom s ohňostrojem.  

03.12. V kulturním domě proběhla VČS SDH Poděšín.                      Z. Jaroš 

 

Obecní úřad 
 

Usnesení zastupitelstva obce Poděšín, ze dne 11. 7.2022–12.12.2022 
271: Zastupitelstvo obce schvaluje Smlouvu o dílo mezi obcí Poděšín a firmou TEWIKO 

systems, s.r.o. na stavbu víceúčelového hřiště v obci Poděšín. Předpokládaný termín 

zahájení stavby je červenec 2022 a termín dokončení je 30. listopad 2022. Celková cena za 

dílo včetně DPH 21 % činí 3 651 428,13 Kč. 

272: Zastupitelstvo obce Poděšín schválilo Darovací smlouvu mezi obcí Poděšín a SDH 

Poděšín ve výši 32 000,-Kč na pomoc při financování oslav 120 let od založení SDH 

Poděšín. 

273: Zastupitelstvo obce schvaluje Záměr na prodej části pozemku parc. č. 47, ostatní 

plocha o výměře cca 170 m2 v k. ú. Poděšín mezi obcí Poděšín a panem K. M. z důvodu 

zvětšení soukromého pozemku a výsadby ovocných stromů. 

274: Zastupitelstvo obce Poděšín schválilo Zprávu č. 3 o uplatňování Územního plánu 

Poděšín v uplynulém období za použití § 55 odst. 1 zákona č. 183/2006 Sb., o územním 

plánování a stavebním řádu (stavební zákon), ve znění pozdějších předpisů, která byla 

zveřejněna 6.5.2022 na vývěsce obce Poděšín a na webových stránkách obce Poděšín a 

města Žďár nad Sázavou. 

275: Zastupitelstvo obce schvaluje Kupní smlouvu na prodej pozemku parc.č. 47/2, ostatní 

plocha o výměře 120 m2 v k.ú. Poděšín mezi obcí Poděšín (prodávající) a paní V. Š. 

(kupující) za dohodnutou kupní cenu 4 200,-Kč, tj. 35,- Kč/m2. 
 

USTAVUJÍCÍHO ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA OBCE PODĚŠÍN 

1: Zastupitelstvo schvaluje ověřovatele zápisu Jitku Landovou a Kateřinu Dobrovolnou a 

zapisovatele Jana Slámu. 

2: Zastupitelstvo schvaluje program ustavujícího zasedání 

Program: 

Zahájení 

Určení ověřovatelů a zapisovatele zápisu 

Složení slibu členů zastupitelstva 

Schválení programu ustavujícího zasedání 

Volba starosty 

Volba místostarosty 

Zřízení finančního a kontrolního výboru 

-volba předsedy finančního výboru 

-volba předsedy kontrolního výboru 

-volba členů finančního výboru 
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-volba členů kontrolního výboru 

Volba předsedů stavební, pořádkové a sociální komise a jejich členů 

Volba zástupců Lesního družstva Polná, Mikroregion Polensko, sdružení Plynovod Poděšín-

Sirákov, zástupce pro pořizování územně plánovací dokumentace 

Rozhodnutí o odměnách za výkon funkcí neuvolněných členů zastupitelstva 

Diskuse 

3: Zastupitelstvo volí starostu Davida Nejedlého.  

4: Zastupitelstvo volí místostarostu Jitku Landovou.  

5: Zastupitelstvo zřizuje finanční výbor a kontrolní výbor. Oba výbory budou tříčlenné. 

Předsedající navrhl, aby zastupitelstvo zřídilo finanční a kontrolní výbor, přičemž každý 

z nich bude mít tři členy. Jiný návrh nebyl podán.  

6: Zastupitelstvo volí předsedu finančního výboru Jana Slámu.  

7: Zastupitelstvo volí předsedu kontrolního výboru Jiřího Enderle.  

8: Zastupitelstvo volí členy finančního výboru Jiřího Enderle a Lukáše Flesara. 

9: Zastupitelstvo volí členy kontrolního výboru Kateřinu Dobrovolnou a Lukáše Flesara. 

10: Zastupitelstvo volí předsedu stavební komise Lukáše Flesara. 

11: Zastupitelstvo volí předsedu pořádkové komise Ing. Jaroslava Dočekala. 

12: Zastupitelstvo volí předsedu sociální komise Kateřinu Dobrovolnou. 

13: Zastupitelstvo volí členy stavební komise Ing. Jaroslava Dočekala a Jana Slámu. 

14: Zastupitelstvo volí členy pořádkové komise Lukáše Flesara a Jana Slámu. 

15: Zastupitelstvo volí členy sociální komise Jitku Landovou, Jiřího Enderle a Davida 

Nejedlého. 

16: Zastupitelstvo volí zástupce v Lesním družstvu v Polné a v Mikroregionu Polensko 

Jitku Landovou. Náhradník je David Nejedlý. 

17: Zastupitelstvo volí zástupce ve sdružení obcí Plynovod Poděšín – Sirákov Davida 

Nejedlého. Náhradník je Jitka Landová. 

18: Zastupitelstvo obce Poděšín volí jako určeného zastupitele pana Davida Nejedlého, 

který bude spolupracovat ve volebním období 2022-2026 s pořizovatelem v procesu 

pořizování územně plánovací dokumentace obce Poděšín v souladu se zákonem č. 183/2006 

Sb., o územním plánování a stavebním řádu (stavební zákon), ve znění pozdějších předpisů“ 

19: Zastupitelstvo volí pokladníka obce Ing. Jaroslava Dočekala 

20: Zastupitelstvo schvaluje výše odměn neuvolněným zastupitelům obce, které budou 

poskytovány ode dne zvolení do funkce. 

Předseda a člen výboru  - 2 000,-Kč před zdaněním 

Místostarosta                  - 8 400,-Kč před zdaněním 

Starosta                            - 17 100,-Kč před zdaněním       

21: Zastupitelstvo obce schvaluje dokoupení cca 40 ks čalouněných židlí do Kulturního 

domu od firmy Technotrade-kt a dodělání stolů s kovovými podstavci z důvodu 

dosluhujících celodřevěných. 

22: Zastupitelstvo obce Poděšín schválilo Návrh na vytvoření projektové dokumentace a 

výstavby chodníku v délce cca 90 m od cesty k ZDV Poděšín ke hřišti. 

23: Zastupitelstvo obce schvaluje opravu pohonu, stávajícího zavěšení zvonu v kapličce a 

úpravu srdce zvonu, které je moc tvrdé a vytlouká zvon, firmou IMPULS-B v hodnotě 

82 000,-Kč 

24: Zastupitelstvo obce schvaluje návrh nákupu zahradního úložného boxu od firmy 

DURAMAX, do kterého se bude ukládat sportovní náčiní, pro jednotlivé sporty. Cena boxu 

je 3 590,-Kč. 
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25: Zastupitelstvo obce schvaluje Pracovní dohody, (viz. přílohy) mezi obcí Poděšín a 

a) Jaroslavem Dočekalem–administrativní práce účetnictví–4 800,-Kč hrubého měsíčně 

b) Enderlem Jiřím – provoz a údržba obecního vodovodu – 840,-Kč hrubého měsíčně 

c) Landou Františkem–sečení, úklid a prohrnování chodníků–200,-Kč hrubého za hodinu 

d) Palasem Lubošem – provoz a údržba El. zařízení obce – 500,-Kč hrubého měsíčně 

e) Jarošem Zdeňkem – vedení kroniky obce – 1200,- Kč hrubého měsíčně 

f) Slámou Miroslavem – prohrnování komunikací od sněhu – 700,-Kč bez DPH za hodinu 

g) Jágrem Jaromírem – provoz knihovny – 5 500,-Kč hrubého za rok 

26: Zastupitelstvo obce schvaluje Smlouvu o dílo a prohlášení odpovědnosti sjednávající 

běžné údržbářské práce a opravy dle stavu vodovodního řádu obce Poděšín mezi obcí 

Poděšín a Vojtěchem Enderlem za částku 1000,-Kč hrubého měsíčně.   

27: Zastupitelstvo obce Poděšín schválilo rozpočet zásahové jednotky SDH Poděšín na 

vybavení hasičské zbrojnice na rok 2023 ve výši 18 000,-Kč. 

28: Zastupitelstvo obce Poděšín schválilo rozpočet Mateřské školy v Poděšíně na provoz na 

rok 2023 ve výši 180 000,- Kč. 

29: Zastupitelstvo obce Poděšín schvaluje vyrovnaný rozpočet obce Poděšín na rok 2023, 

kdy příjmy i výdaje činí 6 300 000,-Kč. 

30: Zastupitelstvo obce schvaluje 1. Variantu a to: Smlouvu na spolufinancování prodejny 

ze strany obce tak, že se obec zavazuje uhradit poskytovateli částku představující záporný 

hospodářský výsledek za uplynulé období celého kalendářního roku, a to počínaje rokem 

2023. Tato finanční částka bude provozovatelem stanovena na základě provedeného ročního 

vyúčtování za uplynulý kalendářní rok, počínaje rokem 2023. Na tuto částku bude 

vystavena a zaslána faktura se splatností 15 dnů. 

31: Zastupitelstvo obce schvaluje Veřejnoprávní smlouvu v souladu s § 63 odst. 1 zákona č. 

128/2000 Sb., o obcích, ve znění pozdějších předpisů, a s ust. 105 zákona č. 250/2016 Sb., o 

odpovědnosti za přestupky a řízení o nich (dále jen „zákon o odpovědnosti za přestupky“), 

bude Městský úřad Žďár nad Sázavou, odbor majetkoprávní, vykonávat namísto obce 

Poděšín v jejím správním obvodu veškerou přenesenou působnost k projednávání přestupků 

svěřenou orgánům obce Poděšín účinnými právními předpisy.  

Na základě této smlouvy bude Městský úřad Žďár nad Sázavou, odbor majetkoprávní, 

místně příslušným správním orgánem v řízeních pro správní obvod obce Poděšín. 

Výnos pokut uložených Městským úřadem Žďár nad Sázavou, odborem majetkoprávním, a 

náhrada nákladů řízení je příjmem rozpočtu města Žďáru nad Sázavou. 

 Smluvní strany se dohodly, že obec Poděšín poskytne ze svého rozpočtu městu Žďár nad 

Sázavou na jeho účet příspěvek ve výši 3 000,- Kč za každé oznámené nebo zjištěné 

podezření ze spáchání přestupku spadající do správního obvodu obce Poděšín. 

Smluvní strany se dohodly, že obec Poděšín poskytne ze svého rozpočtu městu Žďár nad 

Sázavou na jeho účet příspěvek ve výši 1 000,- Kč za každé oznámené nebo zjištěné 

podezření ze spáchání přestupku neznámé osoby.  

Město Žďár nad Sázavou vždy k 30. 6. a k 31. 12. příslušného roku provede vyúčtování a 

částka bude splatná do 15 dnů ode dne doručení vyúčtování.   

32: Zastupitelstvo obce schvaluje Projektovou dokumentaci pro provedení stavby výměny 

stávajícího vysokotlakého plynovodu DN 500 z roku 1973 v celkové délce cca 1030 m 

v k.ú. Poděšín. 

33: Zastupitelstvo obce schvaluje Dodatek č.3 ke Smlouvě o dílo ze dne 31.8.2007 mezi 

obcí Poděšín a AVE CZ odpadové hospodářství s.r.o. na svoz nebezpečného odpadu dle 

ceníku viz. příloha č.1 
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34: Zastupitelstvo obce schvaluje Dodatek č.7 ke kupní smlouvě na zajištění separovaného 

odpadu mezi obcí Poděšín a AVE CZ odpadové hospodářství s.r.o, kde byly stanoveny ceny 

za vývoz plastů na 245 Kč/1 vývoz 1ks kontejneru a na papír za cenu 175 Kč/1 vývoz 1ks 

kontejneru. 

35: Zastupitelstvo obce schvaluje Dodatek č.21 ke Smlouvě ze dne 7.11.2007 mezi obcí 

Poděšín a AVE CZ odpadové hospodářství s.r.o. na zajištění odvozu tuhého komunálního 

odpadu, kdy za odvoz směsného komunálního odpadu bude cena stanovena paušálně ve 

výši 106 260 Kč/rok bez DPH a odvoz a zpracování biologicky rozložitelného odpadu za 

stanovenou paušální částku ve výši 537 Kč bez DPH / 1 svoz všech nádob. 

36: Zastupitelstvo obce zamítlo Žádost p. Luboše Palasa na bezplatný pronájem kuchyně 

Kulturního domu dne 29.12.2022 za účelem pořádání pokerového turnaje a schvaluje žádost 

o věnování reklamních předmětů na tento turnaj, a to reklamních předmětů obce Poděšín. 

37: Zastupitelstvo obce schvaluje Nákup nového komunálního traktoru na údržbu obce 

Poděšín značky John Deere x950r s hydraulicky výklopným košem do výšky dvou metrů, 

vytápěnou kabinou, radlicí na sníh a zametací kartáč. 

38: Zastupitelstvo obce schvaluje Rozpočtová opatření č. 7, 8, 9 a 10 11/2022  Vypsal J. Dočekal 
 

 Stav financí k 31. 12. 2022:   
- pokladna:                  0,00 Kč  

- bankovní účet 1:    3.850.112,02 Kč 

- bankovní účet 2:     4.270.274,44 Kč  

- bankovní účet 3:            3.279,15 Kč  

Celkem:     8.123.665,61 Kč   

- úvěr:           -2.393.350,00 Kč                        J. Dočekal 
 

Obec 
 

Výsadba dřevin po Obci 
V letošním roce byla podepsána dohoda o provedení výsadby stromů v intravilánu obce 

s firmou Natura verde s.r.o. Tato firma zhotovuje jak návrhy, vyřízení dotací, tak i výsadbu. 

Byly vybrány tři lokality, a to na nových parcelách podél silnice k Nížkovu, stromořadí za 

dnes již novým hřištěm, kde dříve byla řada smrků a nějaké stromy k doplnění na břeh od 

Jednoty směrem ke křižovatce. Návrhy byly upraveny a schváleny podle našich představ, a 

tak žádost byla podána. 13.12. 2022 nám došla informace, že žádost byla předschválena a 

aktuální výše způsobilých výdajů činí 194 888,89,-Kč. Míra podpory je 100 %.        D. Nejedlý 
 

 
  

U nových parcel Před zastávkou Na hřišti 
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Volby do zastupitelstev obcí 
Volby do zastupitelstev obcí se konaly 23. a 24. září 2022. Volební komise v Poděšíně byla 

čtyřčlenná, a to ve složení:  

Zapisovatel – Šlechtický Jiří ml., Předseda – Sekničková Erika, Místopředseda – Chvátal 

Filip, Člen – Chvátalová Ivana. 

Ke komunálním volbám bylo zapsáno 203 voličů a volit jich přišlo 92. V obci Poděšín byla 

zapsána pouze jedna volební strana a to „Nezávislí kandidáti Poděšín“. 

Nové složení obecního zastupitelstva:  

David Nejedlý, Jitka Landová, Jaroslav Dočekal, Lukáš Flesar, Kateřina Dobrovolná, Jan 

Sláma a Jiří Enderle.                     J. Dočekal 
 

 
Tabulka výsledků 

 
                                                                                                                    

Volební komise 

 

Nové Komunikační vedení a zařízení 
V druhé polovině roku 2022 byla firmou CETIN provedena výstavba ochranných HDPE 

trubek a optického kabelu v k.ú. Poděšín, a to od Mlýnského rybníka až k vysílači nad Obcí. 

Stavba byla provedena ve dvou etapách. Do výkopu byly dány 2ks HDPE trubek o průměru 

40 mm. Do jedné HDPE trubky byl zafouknut optický kabel a druhá zůstala v rezervě. 

Stavba naštěstí vedla v zelených pásech obcí a pod komunikacemi byly vytvořeny protlaky, 

tak došlo k minimálním poškozením obecních komunikací.             D. Nejedlý 
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Stavba Víceúčelového hřiště 
Do třetice podaná žádost o dotaci na výstavbu víceúčelového hřiště v obci Poděšín. Konečně 

se na nás usmálo štěstí a dotace nám byla přiklepnuta. A tak na konci července mohla být 

zahájena jeho výstavba. Po vyměření půdorysu hřiště byla provedena skrývka a vyvrtání děr 

pro zabetonování sloupků. Poté proběhlo oddrenážování celého podkladu do vsakovací 

jímky, která byla vyhloubena hned vedle stavby. Po usazení sloupků a obrubníků se začal 

navážet podkladový materiál, který byl vyrovnán a zhutněn. Pro nepřízeň počasí a hodně 

dešťových dnů se muselo delší dobu čekat na položení finálního povrchu. a to až na začátek 

října, kdy byla položena 2 cm vysoká černá vrstva polyuretanu a na ní probarvená 1 cm 

vysoká vrstva polyuretanového povrchu. Bylo namontováno dřevěné ohraničení hřiště, nad 

kterým jsou zavěšeny ochranné sítě. Dále byly přidělány herní prvky, jako jsou koše na 

basketbal, sloupky a sítě na tenis, nohejbal a volejbal. Sítě a míče jsou umístěny uvnitř hřiště 

vedle vchodu v úložném boxu. Vedle hřiště ještě vyrostla hrací plocha s houpačkami, 

kolotočem a posilovací stěnou pro mladší návštěvníky. Hřiště bylo postaveno firmou 

TEWIKO systems s.r.o. a stálo 3 651 428,13,- Kč z čehož dotace z Ministerstva pro místní 

rozvoj činila 2 000 000,- Kč. Bude nás těšit to, když hřiště bude hojně navštěvováno pro 

veškeré sportovní aktivity na něm vymezené, bude na něm udržován pořádek a nebude 

úmyslně poškozováno.                    D. Nejedlý 
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Rekonstrukce klubovny V polovině listopadu byla zahájena rekonstrukce klubovny 

na hřišti, kterou má od obce Poděšín pronajatou místní Sbor dobrovolných hasičů. Bylo tak 

rozhodnu z důvodu lepšího využití vnitřních prostor této budovy. Zatím se na budově 

upravilo následující: nadezdil se věnec v přední části, aby se zvýšil sklon střechy, byl usazen 

nový krov a nová krytina a mezi krovy byla nanesena izolace nástřikem. Vnitřní zdivo bylo 

kompletně vybourané, takže zůstaly jen obvodové zdi, ze kterých byla odstraněna omítka. 

Byly dozděny a vybourány nové okenní otvory, zazděn stávající a vybouraný nový vchod. 

Dále budou osazena nová okna a zabudovány vstupní dveře. Uvnitř se vyzdí nové příčky pro 

sociální zázemí, kuchyňku a zvětší se společenská místnost. Bude zhotovena nová 

elektroinstalace, vodovody, odpady a celá budova by měla být kompletně vytápěná. Na tuto 

rekonstrukci jsme podali žádost o dotaci přes MAS Českomoravské Pomezí a stavbu 

provádí firma DP stavební s.r.o.                           D. Nejedlý 
 

   

   

   
 

Hydrogeologické vrty  
Dne 6. června byla zahájena výstavba dvou hydrogeologických vrtů pro obec Poděšín 

firmou Artemia, s.r.o. Jeden z vrtů je vybudován v oploceném prostoru hned vedle 

vodojemu a druhý byl vyvrtán na Samotíně zhruba v místech, kde je soutok vodních řadů od 

studní do hlavníku k vodojemu. Vrty jsou o průměru 160 mm do hloubky 80 m. Poté čtrnáct 

dní probíhaly čerpací zkoušky na vydatnost podzemní vody. Bohužel vrt č.1 u vodojemu má 

i v takové hloubce vydatnost 3–4 m3 za den. To vrt č.2 na Samotíně dával nepřetržitě čtrnáct 

dní 75 m3 za den. V tuto chvíli probíhají rozbory vody a administrativní práce na převedení 

vrtů na zdroje pitné vody pro obec Poděšín. Celková cena díla byla 776 578,-Kč z čehož 

jsme získali dotaci ve výši 450 701,-Kč. Dále bychom chtěli pokračovat ve zprovoznění vrtu 

a potřebné technologie u vrtu č.2 na Samotíně a napojení na vodojem, a tak zkvalitnění 

dostatečného množství pitné vody pro naši Obec.              D. Nejedlý 
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Propojení chodníků u kapličky 
Na začátku září začala výstavba propojení chodníků u kapličky. Firma DP stavební s.r.o. 

začala výkopovými pracemi dle projektové dokumentace pro usazení obrubníků a základu 

pro nový plot zahrady Mateřské školy, který z části ohraničuje chodník. Po výstavbě tarasu 

pro oplocení a usazení obrubníků byl navezen materiál, do kterého byla usazena zámková 

dlažba. Na závěr byly zhotoveny terénní práce. Cena díla činila 600 912,96,-Kč a dotace od 

Kraje Vysočina byla 127 000,-Kč. Vzniklo tím tak propojení parkoviště u kaple k Obecnímu 

úřadu a do knihovny a přístup ke kapličce i ze strany od rybníka.           D. Nejedlý 
 

   

   

   
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



23.01.2023 

10 

Rozsvícení obecního vánočního stromu 
 

Dne 27.11. za poměrně bohaté účasti našich občanů byl slavnostně rozsvícen vánoční strom. 

Zájemcům bylo podáváno svařené víno a ohřátý jablečný mošt. Hrály se vánoční koledy a 

lidé se sešli v předvánočním čase, aby spolu trochu poklábosili. Okolo 17. hodiny byl strom 

rozsvícen. 

Akci předcházelo postavení betlému se slaměnými postavami. Byly rozsvíceny pochodně a 

přišel také Mikuláš s andělem a obdaroval děti dárečky. Na závěr tradičně ohňostroj.        
                              J. Dočekal 
 

  

  
 

 

Blažkov jako předěl počasí 
 

Blažkov každý z nás jistě zná. Je to nejvyšší kopec v našem okolí. Pro motoristy je to 

přejezd přes kopeček stále ubývajícím lesem. Pro folkloristy je to hlavně pověst o 

loupežnících. Pro historiky je to zaniklá obec. Pro kartografy je to historická hranice mezi 

Čechami a Moravou. A zde pro naše občany, Sirákovské a Újezdské každoroční setkání na 

hranicích. Blažkov je také znám jako předěl počasí. Jezdím zde každý den již několik 

desítek let, a tak mohu srovnávat. Velmi často je před Blažkovem a za Blažkovem úplně jiné 

počasí. Například dnes. U nás dosti pršelo, stěrač málem nestíhal a za Blažkovem ani kapka. 

Nebo nedávno před Vánoci. Od Veselí všechny stromy ojíněné několika centimetry 

námrazy, pole zasněžené. Teplota -3°C. Po přejezdu Blažkova k nám stromy naprosto bez 

jinovatky, pole bez sněhu a teplota +3°C. 

Nebo jiný příklad - u nás krásné ráno, naprosto jasno, podzimní sluníčko a po přejezdu 

Blažkova mlha, že by ji mohl krájet, viditelnost tak 5 metrů. Velmi často je u nás počasí 

lepší než za Blažkovem. Tedy tepleji, jasněji, sušeji. Možná je to dané velikostí kopce, který 

rozhání mraky do stran, možná velkými rybníky Veselským a Matějovským a možná kdoví 

čím. Rozhodně je to zajímavost, které si všiml nejeden z nás.              J. Dočekal 
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Rozpočet obce 2023 
 

      Název     
Rozpočet 

2023 

Paragraf Položka         Kč 

  1XXX   Daňové příjmy                              5 103 100     

  1111   Daň z příjmů fyzických osob placená plátci                                 680 000     

  1112   Daň z příjmů fyzických osob placená poplatníky                                   60 000     

  1113   Daň z příjmů fyzických osob vybíraná srážkou                                 150 000     

  1121   Daň z příjmů právnických osob                             1 100 000     

  1122   Daň z příjmů právnických osob za obce                                 150 000     

  1211   Daň z přidané hodnoty                             2 495 100     

  1340   Poplatek za provoz systému likvidace komunálního odpadu                                  150 000     

  1341   Poplatek ze psů                                     5 000     

  1361   Správní poplatky                                     1 000     

  1381   Daň z hazardních her                                   32 000     

  1511   Daň z nemovitých věcí                                 280 000     

  2xxx   Nedaňové příjmy                             1 122 000     

1012     Příjmy Zemědělská činnost                                   21 000     

1032     Příjmy Lesní hospodářství                                 428 000     

2310     Příjmy Pitná voda                                 210 000     

3111     Příjmy Mateřské školy                                   42 000     

3392     Příjmy Zájmová činnost v kultuře                                   42 000     

3633     Příjmy Inženýrské sítě                                   22 000     

3639     Příjmy Územní rozvoj                                 317 000     

3725     Příjmy Komunální odpad                                   40 000     

  4xxx   Přijaté transfery                                   74 900     

  4112   Neinvestiční přijaté transfery Dotace výkon státní správy                                   74 900     

      PŘÍJMY CELKEM                              6 300 000     
 

      Název     
Rozpočet 

2023 

            Kč 

Paragraf Položka   VÝDAJE       

1031     Pěstební činnost                                 100 000     

2141     Ost.neinv.tra.nezisk. a pod. org.                                   80 000     

2212     Silnice                             1 320 000     

2219     Provoz silniční dopravy                                   66 000     

2310     Pitná voda                                 584 000     

2321     Kanalizace a ČOV                                    36 000     

2341     Vodní díla v zemědělské krajině                                   50 000     

3111     Mateřská školka                                 310 000     

3314     Činnosti knihovnické                                   14 000     

3319     Ostatní záležitosti kultury                                   20 000     

3341     Rozhlas a televize                                   80 000     

3392     Zájmová činnost v kultuře                                 888 000     

3399     Ost. zálež. kult. cír. a sděl. prostř.                                   12 000     

3631     Veřejné osvětlení                                    37 000     

3639     Kom. služby a územní rozvoj j.n.                                    57 000     

3721     Sběr a svoz nebezp. odpdů                                      6 000     

3722     Sběr a svoz komunálních odpadů                                 250 000     

3723     Sběr a svoz ostatních odpadů                                   90 000     

3725     Využívání a zneško. kom. odpadů                                    10 000     

3739     Ost.ochr.půdy a spod. vody                                   35 000     

3745     Péče o vzhled obcí a veřejnou zeleň                             1 107 000     

5512     Požární ochrana - dobrovolná část                                    20 000     

5513     Krizové řízení                                   50 000     

6112     Zastupitelstva obcí                                  480 000     

6171     Činnost místní správy                                  434 000     

6310     Obecné příjmy a výdaje z finančních operací                                     2 000     

6320     Pojištění funkčně nespecifikované                                    12 000     

6399     Ostatní finanční operace pl.daní                                  150 000     

      VÝDAJE CELKEM                             6 300 000     
 

                  J. Dočekal 
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Rekapitulace minulého volebního období 
 

- organizace Fondu rozvoje bydlení       2018-21 

- blahopřání jubilantům, sociální práce       2018-22 

- zajištění odvozu komunálního odpadu       2018-22 

- zajištění odvozu nebezpečného odpadu       2018-22 

- zajištění velkoobjemového kontejneru na odpad     2018-22 

- sečení obecních ploch , úklid obce        2018-22 

- provoz a opravy vodovodu         2018-22 

- vydávání Zpravodaje          2018-22 

- provoz školky i pro Sirákov         2018-22 

- provoz internetových stránek        2018-22 

- provoz knihovny          2018-22 

- vedení kroniky           2018-22 

- vedení foto a video archivu         2018-22 

- vyplácení porodného          2018-22 

- organizace voleb          2018-22 

- uspořádání vítání občánků         2018-22 

- nová střecha na školní budově         08/2018 

- nové dětské hřiště za kulturním domem       08/2018 

- doplnění nových prvků na dětském hřišti na školní zahradě    08/2018 

- oprava lesní cesty na Samotín        10/2018 

- prořez stromů u studní a na obci        01/2019 

- rekonstrukce elektrického vedení a veřejného osvětlení    04/2019 

- velikonoční tvoření a čarodějnice pro děti      04/2019 

- zasíťování parcel II. etapa         09/2019 

- výsadba ovocných stromů okolo cest        04/2019 

- oprava cesty C5 mezi ZD a silnicí u Pančáku      10/2019 

- sázení vánočního stromu         12/2019 

- dovybavení kuchyně v kulturním domě sporákem, ledničkou a digestoří 12/2019 

- sázení lesních stromků         04/2020 

- nové komunikace na parcelách II. etapa       08/2020 

- nákup nové tiskárny na úřad        10/2020 

- oprava fasády na budově školky a úřadu      11/2020 

- zavedení Mobilního rozhlasu        12/2020 

- oprava veřejného osvětlení II. etapa       12/2020 

- odbahnění Mlýnského rybníka        12/2020 

- nákup nových židlí do kulturního domu       01/2021 

- nový nadzemní hydrant         01/2021 

- nové webové stránky obce         01/2021 

- účast v soutěži o nejlepší webové stránky obce Zlatý erb dvě 3. místa  01/2021 

- nákup nových kontejnerů na odpad pro staré i nové sběrné místo  05/2021 

- nákup nového zametacího kartáče k obecnímu traktůrku    05/2021 

- oprava hráze a podkovy Mlýnského rybníka      06/2021 

- nákup pily, elektrocentrály a kalového čerpadla     12/2021 

- účast v soutěži o nejlepší webové stránky obce Zlatý erb 1. místo  01/2022 
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- kácení stromů po vsi          03/2022 

- oprava kanalizace u parcel         05/2022 

- konečná úprava hráze Mlýnského rybníka      05/2022 

- provedeny zkušební vrty u vodojemu a u studní na Samotíně   05/2022 

- nákup projektoru a plátna         06/2022 

- spoluorganizace oslav 120 let hasičů       07/2022 

- kácení stromů v lese napadené kůrovcem      08/2022 

- účast na vydání deskové hry        09/2022 

- multifunkční hřiště          10/2022 

- nový chodník u kapličky         10/2022 

- optické vedení po vsi k vysílači        10/2022 

- oprava hasičské klubovny         10/2022         J. Dočekal 
 
 

Obecní videa.  
 

 

Při nedávné výroční hasičské schůzi jsme novým projektorem promítali různá obecní videa. 

Zjistil jsem, že jejich existence není moc v povědomí občanů. Chtěl bych touto cestou 

připomenout, kde je možno videa shlédnout. Na obecním webu je jejich seznam i přímo 

s možností spuštění. Seřazeny jsou dle data jejich vzniku a jejich umístění na Youtube. 

Krátký seznam těch asi nejnovějších: 

Poděšín 2022 Hasiči výročí 120 let Oslava 

Poděšín 2022 Hasiči výročí 120 let Prezentace 

Poděšín 2020 Letecky 

Poděšín 2020 Bagrování Mlýnského rybníka na návsi 

Poděšín 2020 Hasičské cvičení Dálkový přenos vody 

Poděšín 2018 Setkání rodáků 

Poděšín 2018 Letecky prezentace 

Poděšín 2015 Výlov rybníka 

Poděšín 2014 Setkání rodáků 

Poděšín 2012 Hasiči 110 let 

Poděšín 2012 Povodeň 

Poděšín 2010 Socha Strom 

Poděšín 2002 Hasiči 100 let 

Poděšín 1991 Kácení máje (nejstarší video)                J. Dočekal 
 

 
Umístění na hlavní stránce webu 

 
Seznam všech videí 
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Mateřská škola 
 

Podzimní a zimní povídání z Mateřské školy v Poděšíně. 
     Přišlo září, měsíc začátků... Začal podzim, školka, škola a na letní dovádění zbyly už 

jenom vzpomínky. Vrátili jsme se s dětmi nejen do světa her, ale i povinností. Příjemným 

zpestřením byly prodloužené vycházky do přírody, drakiáda, sběr kaštanů, šípků, jeřabin, 

listů... Z dálky jsme viděli Poděšín, Sirákov, Nížkov. Každý žáček i ten nejmenší už přece 

ví, kde bydlí a také, jak se jmenuje. Čerpali jsme finance z projektu Šablony III a 

Digitalizace. Prožili jsme tak spoustu vzdělávacích, zábavných a pohybových aktivit. Co 

zbylo, se užitečně vydalo na nákup digitální technologie, hraček, výtvarných a učebních 

pomůcek. Nejkrásnějším časem je vždy adventní čas. I když děti v prosinci dost marodily, 

stačily si ještě užít Mikuláše s andělem, vánoční besídky a kouzelníka. Moc panu Mikuláši a 

andělovi děkujeme. U nadělování dárečků zbyly už jen čtyři děti. To nevadí, s novými 

hračkami si pohrají v lednu. Poděkování posíláme tradičně ZD za brambory do školní 

kuchyně, obci Poděšín za schválení nového rozpočtu, z něhož si můžeme koupit nový 

koberec do herny. Děkujeme také rodičům za dárky v podobě toaletních potřeb a papírů na 

kreslení.  Do nového roku všem přejeme zdraví, klid, štěstí a lásku. MŠ Poděšín.     MŠ Poděšín 
 

 

 
Mikuláš 2022 

 
Divadlo Duhohrátky 

 
Kouzelník 

 
Malý datový expert 

 
První sněhové radovánky 

 
Ptáčci v zimě 

 
Ptáčci v zimě 

 
Ptáčci v zimě 

 
Vánoční besídka 

 
Začátek školního roku 

 
Zdobili jsme stromeček 
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Zajímavosti z novin 
 

Večerní české slovo, 15. června 1938. středa 
Řádění blesku na Polensku. 

V pátek 10. června při večerní bouřce si zařádil blesk v Poděšíně na Polensku. Udeřil do 

kůlny rolníka Stanislava Chvátala č.47 projel prostorem, vnikl do stáje, kde poškodil 

elektrické hodiny, poplašil zvířata uvázaná u žlabu a navštívil i obytné stavení. Zde 

pojednou byla zhasnuta světla a za několik vteřin se zase rožnula. Obyvatelé to odnesli 

silným leknutím, takže museli vyhledati lékařskou pomoc. Také jeden kůň ve stáji byl 

omráčen, ale sebral se a je zase zdráv.  
 

Po přečtení tohoto článku jsem si vzpomněl, že podobný příběh mně vyprávěl můj 

strýc Josef Jaroš č.1.: 

Dosti často vzpomínám i na zážitek celé naší rodiny, kdy v průběhu noční bouře nás 

probudila silná rána hromu přímo do našeho domu. Obvykle se úder blesku a následující 

rána hromu vysvětluje jako výboj atmosférické elektřiny mezi oblakem (mrakem) a zemí, 

čili rovný (klikatý) čárový blesk shora dolů. Méně často jsou uváděny jiné formy a případ 

tzv. kulového blesku. Po oné hromové ráně otec probudil celou rodinu a po rozsvícení 

lucerny jsme prohledávali domek včetně půdy, sklepů a stodolu, zda někde nechytlo. Teprve 

ráno jsme zjistili, že blesk uhodil do třešně rostoucí zčásti nad domem, vlétl do komína a 

kouřovodem (v zimě odvádějící zplodiny z pilinových kamínek) přes kuchyň do pokoje, kde 

po zdi nad hlavami spících zahnul k oknu, provrtal a částečně poničil rám okna, přelétl do 

okapu navazujícího na střeše stodoly a zanikl v ovzduší. Protože nevznikl oheň, ani nedošlo 

k poranění členů rodiny, usoudili jsme, že šlo o případ málo častého kulového blesku. 
 

Další výpisy z knihy „Polná za první republiky“ kterou vydal Jan Prchal předseda 

„Klubu za historickou Polnou“a historik z Polné.: 

Lidový deník, 19. května 1937: čtvrtek 
Památce hajného Brabce ze Skrejšova. 

„Dne 6. května (pátek) tohoto roku byl odhalen ve skrejšovských lesích památník hajnému 

Václavu Brabcovi, který byl 9. listopadu 1933 ubodán bestiálním způsobem, neznámým 

pachatelem, pravděpodobně pytlákem. Odhalení pomníčku účastnilo se několik set občanů a 

dětí z okolních dědin a města Polné. Tragická smrt oddaného a svědomitého strážce lesů i 

polí skrejšovských zůstává nevysvětlena. Bylo by záslužnou prací zlosyna vypátrat pro 

výstrahu ostatním! Celá veřejnost naše, přátelé přírody a myslivosti děkuje pořadateli 

„Mysliveckému a Okrašlovacímu spolku v Polné“ za důstojné uspořádání této tiché a pietní 

slavnosti. Všem, kteří při této příležitosti přispěli ke sbírce 157 Kč ve prospěch fondu vdov 

a sirotků po obětech pytláků, vřele děkujeme.              –Kák.–  
 

Večerní české slovo, 10. května 1937. úterý 
V těchto dnech byl odhalen pomník hajnému V. Brabcovi, který byl r. 1934 u Poděšína 

zastřelen pytláky. Pomník byl postaven v místech, kde hajný dotrpěl.          (jb) 
 

Havlíčkův kraj, 19. září 1938 
Dobytčí nákaza v Polné.  V pátek odpoledne zjistil krmič dobytka ve statku polenského 

Amylonu dobytčí nákazu u čtyř kusů dojnic. Byla učiněna rozsáhlá opatření ve všech 

stájích, kde je ještě 26 kusů dobytka. Všechny byly očkovány. Zvěrolékař Boehm zařídil 

další postup léčení. Dobytku se lila do hrdel silná černá káva a čistá kořalka. Rovněž byla 

zanesená nákaza do obcí Brzkov, Janovic a Nížkova. Všude nemoc probíhala klidně.  
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Večerní české slovo, 1. prosince 1938. 
V Polné záškrt a spála.  

V Polné vyskytl se v posledních dnech opět velký nepřítel dětí záškrt a spála. Od neděle 

musely být dopraveny do německobrodské nemocnice čtyři děti, u nichž se projevily 

příznaky záškrtu a spály. Ve snaze zameziti dalšímu šíření, byla městem vydána vyhláška, 

že všechny děti musejí se podrobit povinnému očkování proti těmto nemocem do 31. t. m. 
                  Z. Jaroš 
 

Tříkrálová sbírka 
 

7. ledna proběhla tradiční Tříkrálová sbírka, která vynesla rekordních 117.344,-Kč.  

V Bukové se vybralo 12.240,-Kč, v Nížkově 57.051,- Kč, v Poděšíně 22.352,-Kč, v Rosičce 

4.350,-Kč, v Sirákově 19.751,-Kč a ve Špinově 1.600,-Kč. U nás sbírku provedli: Jágr Petr a 

Enderle Vojtěch, Rosecká Petra, Navrátilová Eliška, Nejedlá Eliška, Enderlová Jana, 

Chvátalová Tereza, Koumar Jan.                 Z. Jaroš 
 

 
Tři Králové 2023 

 
Mikuláš, anděl a čerti 2022 

 
Tři Králové 2023 

 

 

 
 

 
 

Sokolnické setkání 
 

Sokolnictví je jedním z nejstarších vztahů mezi člověkem a dravcem, které trvá více než 

4000 let. Je to tradiční aktivita lovu pomocí cvičených dravých ptáků, v přirozeném vztahu a 

prostředí. Jedná se o přirozenou aktivitu, protože sokol a jeho kořist se vyvíjeli společně po 

miliony let jejich vzájemné spoluexistence. Sokol je přizpůsoben lovu kořisti a kořist 

vyvinula mnoho způsobů, jak mu uniknout. To vede k fascinujícímu pohledu do způsobu, 

jakým příroda funguje a představuje intelektuální výzvu pro sokolníka, jeho chápání i 

chování. K tomu si sokolník musí vytvořit silný vztah a prokázat umění empatie s dravcem. 
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Sokolnictví je považováno za hluboce empatickou aktivitu a sokolníci chápou, že jejich 

dravci i lovené druhy zvěře musí být zachovány pro další staletí. 

UNESCO deklaruje starověké lovectví jako světové kulturní dědictví. Sokolnictví: živoucí 

dědictví lidstva. 

Sokolnictví je dnes mimo jiné umění lovit zvěř pomocí cvičených dravců. Tento způsob 

lovu vznikl původně k získávání potravy, ve středověku sloužil spíš pro zábavu šlechty a v 

současnosti se sokolnictví považuje za součást lovecké tradice. 

Sokolník bere do rukou přírodní síly a vzdává se dalekonosných zbraní. Tím také dává volně 

žijící zvěři příležitost k využití vlastních sil a svých přirozených obranných mechanismů. 

Vyhlídky na úspěch při loveckém konfliktu mezi dravcem a zvěří bývají na obou stranách 

vyrovnány. V praxi je tento lov nesrovnatelně obtížnější, náročnější a co do počtu úlovků 

chudší, než třeba lov puškou nebo kterýkoliv jiný způsob, jaký si kdy lidé vymysleli. 

Sokolník musí pečovat o svého dravce a opatřovat mu často obtížně dostupnou potravu, 

musí mu věnovat téměř všechen svůj volný čas a ani to někdy nestačí, aby učinil zadost 

nárokům výcviku. Co tedy sokolníka vede, aby podstoupil všechny obtíže, když hmotná 

odměna nemůže jako zadostiučinění sloužit? 

Sokolníci se řídí heslem, které jejich motivaci vystihuje: 

„Nelovíme pro kořist, ale pro všechno to krásné při lovu.“ 

A tak náš Myslivecký spolek, společně s mým kamarádem Václavem Augustinem uspořádal 

v září, v pořadí již třetí setkání sokolníků. Přivítání a nástup byl opět v Poděšíně na hřišti. 

Přijelo pět sokolníků s dravci, kteří poté vyrazili do honitby na lov. Lovili ale pouze tři 

dravci, protože jeden měl nadváhu (ano, i toto je možné ), a jeden byl ještě mladý a 

nezkušený. Vyrazili jsme směrem k Cikarům, a dále kolem vysílače k novému obecnímu 

rybníku a přes kopec pod Sirákov k Černovému rybníku a zpět na hřiště. Každý z dravců 

měl několik možností k lovu, ale i přes jejich perfektní let, rychlost, bojovnost a vytrvalost 

byl uloven jeden zajíc. 

Po velmi krásně prožitém odpoledni proběhlo již tradiční přátelské posezení v pergole. 

Chtěl bych poděkovat všem organizátorům, sokolníkům a veřejnosti za výbornou přípravu a 

hojnou účast na této akci. 

A na závěr bych se rozloučil citátem:  

„Sokolnictví by mělo být povýšeno na umění, protože je to jediný oduševnělý způsob lovu, 

který svou povahou patří ke skutečnému umění. Lidé mohou čtyřnohého tvora ovládat 

násilím a jinými prostředky, zato ptáka, který krouží vysoko ve vzduchu, může zajmout a 

vycvičit jen lidský duch. Vítězství lidského ducha nad nejsvobodnějším ze zvířat, nad 

dravcem, který se po vypuštění na pěst vrátí i když to odporuje jeho přirozenosti, ne proto, 

že by pohrdal svobodou, která mu byla zdánlivě darována, ale proto, že se vrátit musí, 

přinucen géniem člověka, který ho drží neviditelným poutem.“     Fridrich II. Štaufský 

Tak snad zase za rok na shledanou a Sokolnictví, myslivosti a lovu ZDAR!      Z. Šustr 
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Hasiči 
 

Oslava 120 let od založení sboru v Poděšíně  
Letošní rok je pro náš sbor rokem jubilejním, a jak napovídá název článku, oslavili jsme už 

120 let od založení.  

V pátek 8. července ve večerních hodinách proběhla v kulturním domě slavnostní schůze, na 

kterou byli pozváni všichni členové sboru. Každý člen našeho sboru, který se zúčastnil, 

dostal pamětní list a upomínkové prkénko s naším znakem. Touto cestou bychom chtěli 

poděkovat Kateřině Dobrovolné, která nám prkénka a klíčenky na oslavu vyhotovila. Byly 

rozdány medaile a vyznamenání. Nejvýznamnější stužku za 60 let ve sboru dostal Jan 

Chalupník. 

V sobotu 9.července oslavy pokračovaly. Ve 14 h proběhla mše svatá v místní kapli. 

Následovalo zahájení oslav, v 16 h vítaní hostů a okolních sborů před kulturním domem. 

Dále slavnostní průvod s kapelou Božejáci, který procházel okolo Mlýnského rybníka a byl 

zakončen položením smutečního věnce u památníku padlých. Během průvodu nám počasí 

nepřálo a začalo pršet. Pro děti byl připravený skákací hrad, který se bohužel kvůli počasí 

nenafoukl. Během přeháňky, která trvala něco málo přes hodinu, bylo možné se schovat pod 

stany anebo do sálu kulturního domů.  Kde bylo možné si prohlédnout hasičská tabla členů a 

video z historie a současné doby, které vytvořil Jaroslav Dočekal. 

Po dešti bylo možné pokračovat v oslavách. Ty probíhaly před kulturním domem, kde byl 

postaven taneční parket. Kapela Božejáci hrála až do večerních hodin.   

Všem, kteří se podíleli na této akci, jak s úklidem, tak i s organizací, moc děkujeme. Dále 

děkujeme všem sestrám hasičkám, které na tuto akci upekly zákusky.            S. Slámová 
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Setkání hasičských historiků, kronikářů a sběratelů v Černovicích  
Dne 29. října se uskutečnil 1. ročník Černovický kohout 2022. Kde se setkali hasičští 

kronikáři a historici. Celý den probíhaly krátké, ale zajímavé přednášky:  

- psaní historických kronik 

- fungování archivů a spolupráce se sbory dobrovolných hasičů  

- digitalizace kronik 

- historie hasičského tisku  

- skladování a ošetřování historických textilií 

- velké požáry  

- restaurování historických praporů 

- historie a vývoj hasičského přilbového a čapkového odznaku 
 

Bylo možné si po celý den prohlédnout hasičskou historickou literaturu, dokumenty, 

uniformy a vyznamenání.                  S. Slámová 
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Výlov Mlýnského rybníka  
Dne 15.října se uskutečnil tradiční výlov. Výlov probíhal na Mlýnském rybníku. I přes 

nepřízeň počasí, se přišlo na výlov podívat dostatek obyvatel z Poděšína a blízkého okolí. 

Bylo možné si zakoupit nejen kapra a štiku, ale i občerstvení. Bylo prodáno přes 65 kusů 

kaprů a 4 štiky.                     S. Slámová 
 

  

  
 
 

 

Taktické cvičení Okrsku Nové Veselí  
Dne 16. září 2022 v 16:30 h byl vyhlášen poplach pro: JSDH Nové Veselí, Budeč, Kotlasy, 

Matějov, Poděšín, Sirákov, Újezd. Toto taktické cvičení v Újezdě od Horního rybníku 

k Obecnímu rybníku bylo zaměřeno na dálkovou dopravu vody. Cvičení připravil velitel 

jednotky Nové Veselí Ambrož Ondřej ve spolupráci s velitelem jednotky Újezd Janem 

Danihelem. Cílem cvičení bylo prověření sestavení dopravního vedení za pomoci pěti 

požárních stříkaček a 3 cisternových automobilů a komunikace pomocí přenosných 

radiostanic při plnění úkolů.  

Všechny jednotky splnily úkoly, které jim byly přiděleny. Podařilo se nám do 30 minut od 

vyhlášení poplachu dostat vodu na vzdálenost 650 metrů od vodního zdroje s převýšením 

terénu 10 metrů.  

Za náš sbor se účastnili: velitel: David Nejedlý, strojník: Zdeněk Sobotka, dále Vladimír 

Řeháček, Petr Enderle a Stanislava Slámová.                S. Slámová 
 
 

 

 

  
 

 



                                                                                                                                                     Zpravodaj obce Poděšín č.2/2022 

21 

Zemědělství v Poděšíně – 8. část 
 

1965 
9. února se stal novým předsedou zemědělského družstva Stanislav Chvátal č.33. 

Agronomem Jan Sláma č.29, zootechnikem Bohumil Stehlík č.36, skladníkem Antonín 

Sedlák č.31, účetním Jaroslav Dočekal č.9, 2. účetním Václav Enderle č.49, skupinářem 

Josef Flesar č.7, 2. skupinářem Josef Jágr, mechanizátorem Vratislav Palas č.6. Členové 

představenstva: Antonín Doležal, František Bláha, Alois Nejedlý, 

František Rosecký, Josef Homola, Josef 

Dobrovolný. Ve funkci byli do roku 

1969.  

Rostlinná výroba: Sklizeň rostlinných 

výrobků nedosahovala výše roku 64 ve 

výnosu brambor a krmné řepy. Žito dalo 

25,8 q na 1 ha, ostatní obiloviny o něco 

méně. Dobrá byla sklizeň lnu, a to 50 q na 

1 ha. Předsedou byl zvolen pan Stanislav 

Chvátal č.33. 

Josef Flesar             Antonín Sedlák 

Živočišná výroba: 

 Výroba  Prodej  Spotřeba  

Mléko  271 672 lt 217 366 lt 54 198 lt 

Vejce  145 974 ks 145 974 ks  

Maso hovězí   50 657 kg   42 953 kg  

Maso vepřové   49 285 kg   51 788 kg  

Celkové peněžní příjmy              2.659.696 Kčs  

Náklady na výrobu                      1.098.231 Kčs  

Odvody                                          237.527 Kčs  

Odměny základní                         969.339 Kčs  

               Prémie                             50.000 Kčs       

 

V tomto roce odměna poprvé přesáhla 1 milión korun. Hodnota PJ byla 21 Kčs + 2,65 

v naturáliích. Do zajišťovacího fondu bylo přiděleno 144.000,-Kčs, aby byly splněny 

předpoklady přestoupit na JZD s vyšší úrovní hospodaření. Zajišťovací fond tvořil koncem 

roku 292 tisíc Kčs. 
 

Investice: bylo pokračováno v odvodnění zamokřených pozemků, prováděna další 

rekultivace luk při regulovaných potocích. Byla započata stavba mostní váhy a kanceláří 

v areálu družstva v hodnotě 74,000,-Kčs, dále stavba montované kolny (u dolního kravína) 

za 66.000,-Kč. Obě stavby byly dokončeny v roce 1966. Byl sveden malý dobytek do 

odchovny. Tím se uvolnilo několik malých stájí členů JZD. Ustájilo se 125 ks chovných 

jalovic a býků na žír. Později sem byly svedeny dojnice a býci na žír ustájeny do jiných 

stájí. 
 

1966 
Od 1. ledna bylo uznáno JZD Poděšín s hospodařením vyšší formou. To spočívalo v tom, že 

odměny za práci se vyplácely celé, odpočítalo se 10% na naturálie a na konci roku se dělalo 
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vyúčtování. Velká změna byla v sociálním zabezpečení. Ze státních prostředků se vyplácely 

přídavky na děti, nemocenské dávky a dávky v mateřství. Důchody se už vypočítávaly podle 

výdělků a byly mnohem vyšší, než pásmové dle zvoleného pásma. Na částečnou úhradu 

těchto sociálních požitků odvádělo JZD 11,2% z vypláceních odměn, jako svůj náklad a 

členům se již nic nesráželo.  

Rostlinná výroba: Hektarové výnosy obilovin v průměru 25 q na 1 ha. Sklizeň brambor 

byla nízká, jen 142 q z 1 ha, řepa krmná 526 q z 1 ha. 

Živočišná výroba:  

 Výroba  Prodej  Spotřeba 

Mléko  270.701 lt 221.097 lt   49.604 lt 

Maso hovězí   44.106 kg   47.649 kg  

Maso vepřové   46.977 kg   43.944 kg  

Vejce  178.075 ks 178.075 ks  

Dojivost na 1 dojnici          1.806 lt 

Snůška na 1 nosnici             170 ks 

Peněžní příjmy                2.810.482 Kčs  

Náklady na výrobu          1.178.876 Kčs  

Odvody                              249.024 Kčs  

Odměny základní          1 103.025 Kčs  

                Prémie                 21.025 Kčs 

Odpracováno                       47.201 PJ – hodnota PJ = 24 Kčs  

Počet trvale činných pracovníků byl 83 členů.        

Investice: pokračovalo se v odvodňování pozemků. Byl postaven vepřín ze stodoly na čísle 

36 za 112.000,-Kčs., stavba byla dokončena v roce 1967. Započalo se se stavbou sušky na 

obilí 122.000,-Kč. Tato stavba byla dokončena v roce 1967. Zařízení sušky bylo 

zlikvidováno v lednu 1984 a suška byla předělána pro přidruženou výrobu. 11. března 2021 

nechalo ZDV Sirákov zbourat budovu bývalé sušky a na jejím místě postavilo zděnou kůlnu. 

Začaly se budovat na Sirákovském katastru 4 studně pro vodovod do družstva 1. etapa a do 

obce 2. etapa. 
 

1967 
Výroční schůze JZD byla 25. února 1967. Žáci připravili půlhodinovou kulturní vložku. 

Družstevníci je odměnili bonbóny, čokoládou a také dostali oběd.  

23. května bylo započato s válcováním a asfaltováním silnice od Poděšína ke Skrýšovu. Po 

ukončení těchto úprav na silnici byly zválcovány a asfaltovány cesty vedoucí po vesnici a 

zároveň byla vyasfaltovaná nová cesta ke kravínu a k ostatním budovám Jednotného 

zemědělského družstva. Tato úprava vylepšila vzhled obce a též rychlou a bezpečnou jízdu 

všemi vozidly. Nová komunikace do hospodářského střediska byla v nákladu 70.000,-Kčs. 

Byly vybudovány 2 silážní jámy u kravína, které byly v roce 1984 propojeny v jednu 

velkou, která byla později přepůlena.  

Byla provedena první část stavby vodovodu pro potřebu JZD ke kravínu, vepřínu za Jágrovi 

č.2 o délce 365 metrů a dalším družstevním podnikům. Dále došlo k napojení několika 

domů na malé straně obce, a to z míst poměrně vzdálených v délce 1.300 metrů, z katastru 

obce Sirákova. Napojeny byly dvě studny na sběrnou jímku. Celou stavbu provázely 

problémy. Litinové přívodní potrubí bylo popraskané a v zimě se výkop zasypával a musel 

se znovu vykopávat a trubky postupně po tlakových zkouškách měnit. Tímto firma 
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Zemědělské stavby Česká u Brna nestihla termín dokončení v březnu a musel být posunut 

do konce června 1968. Cena stavby byla 280.000,-Kčs. 

Prvně byl použit obilný kombajn k přímé sklizni, neboť to umožňovala sušička na obilí, kde 

se zrní dosušovalo. Přesto se ještě část obilí řádkovala, zvlášť oves s podsevem, kde se 

získávalo kvalitní krmivo. Při sklizni brambor byl na 17 ha použít bramborový kombajn. 

Živočišná výroba:    

 Výroba  Prodej  Spotřeba 

Mléko  277.688 lt 226.597 lt 51.091 lt 

Vejce  208.546 ks 208.546 ls  

Maso hovězí   40.740 kg   41.644 kg  

Maso vepřové   53.040 kg   51.402 kg  

V tomto roce byla provedena změna účtové osnovy pro JZD a bylo provedeno přecenění 

základních prostředků. 

Celkové výnosy (výkony)            4.181.764 Kčs   

Celkové náklady                          3.101.225 Kčs   

Zisk                                             1.080.539 Kčs  

Z nákladů odměny členům            1.239.027 Kčs      

Změnou účtování se odměny již nezapočítávají do nákladů a nevyplácí se z výsledků 

hospodaření jako dosud. Rentabilita byla v tomto roce 35% (poměr zisku k nákladům). 

Hodnota PJ se již nevyčíslovala, protože odměny se počítaly přímo bez přepočtu na PJ. 

K tomu byla provedena změna v normách. 

23.12.1967 v Kulturním domě proběhla Vánoční besídka, kterou připravili žáci naší a 

nížkovské školy. Sponzorem bylo JZD Poděšín. Přišlo asi 50 lidí.      Z. Jaroš 
 

 

 
 

 
 

 
 

 

 
 

 
 

 

 
 

 
 

Oslavenci 
 

 

VÝZNAMNÉ ŽIVOTNÍ JUBILEUM V ROCE 2023  

 

 

Rosecká Františka          100 let  K Vašemu významnému životnímu jubileu srdečně 

blahopřejeme a do dalších let přejeme, ať radost a 

štěstí Vás provází, zdravíčko ať Vám neschází. Ať 

život můžete prožít s rodinou, v radosti a s klidnou 

pohodou.  
                                                                       J. Landová 

Jarošová Božena            94 let  

Smejkal Václav              93 let  

Smejkalová Anna           87 let  

Palasová Marta              86 let  

Šmirausová Anežka       85 let  

Šustr Zdeněk                 81 let  

Rosecký František 80 let  

Šimková Helena 80 let  

Landa František 80 let  

Chalupník Jan 80 let  

Chvátal Alois 75 let   

Řeháčková Ludmila 75 let   

Landová Jindřiška 75 let   

Flesar Bohumil 75 let   

Rosecká Marie 75 let   

Homola Jan 75 let   

Jaroš Zdeněk 70 let   

Sláma Jan 70 let   

Flesar Stanislav 70 let   

Flesar Bohumil 70 let         Františka Rosecká 100 let 
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Obyvatelé 
 

V roce 2022 dosáhla naše obec rekordního počtu obyvatel 264.  

Začátkem roku 2023 má naše obec poprvé stoletého občana. Své krásné kulatiny 100 let 

oslavila paní Františka Rosecká č.p.70. 

 

Věkové rozložení 

Graf zobrazuje věkové rozložení našich obyvatel. Každý sloupeček představuje rozsah pěti 

let. Je vidět, že nejvíce občanů je v rozsahu 35-40 a 60-65 let. Naopak nejméně v rozsahu 

80-85 a 95-100 let. Je dobré, že nejmladší věková skupina 0-5 let je také velmi početná. 

Z toho vyplývá, že naše obec nevymírá a má budoucnost.   

  

Počet obyvatel v jednom čísle popisném máme v 1 případě 9 lidí, 2x 8 lidí a 4x 7 lidí. 

 

Četnost příjmení: 

  9: Doležal / Doležalová, Koumar / Koumarová, Nejedlý / Nejedlá, Šimek / Šimková   

11: Jágr / Jágrová 

13: Enderle / Enderlová 

15: Chvátal / Chvátalová, Sláma / Slámová 

16:  Flesar / Flesarová 

 

Četnost jmen: 

8: Anna, František, Jiří, Milan 

10: Jana, Marie 

13: Jan 

 

Nejvyšší číslo popisné máme 108. Ne všechny jsou trvale obydlené a některé jsou i zaniklé. 
                      J. Dočekal 
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Jak je v Nepálu 
 

Střípky vzpomínek z Himalájí, nejkrásnějších hor světa 
V létě 2022 jsem se rozhodla, že si splním sen a vyrazím na trek do nepálských Himalájí. 

Vybrala jsem si asi 230 km dlouhý Annapurna Circuit trek vedoucí kolem dlouhého 

horského masivu, jehož největší vrchol měří přes 8 tisíc m.n.m. Chtěla jsem pojmout cestu 

dobrodružně, proto jsem se vydala úplně sama. Ale pokud se na to někdo necítí, přímo na 

místě je možné velice snadno sehnat průvodce, který zná cestu zpaměti, v případě 

zdravotních potíží pomůže, ponese vám těžkou krosnu a vždy i zajistí jídlo i ubytování. Jen 

je třeba počítat s vyššími náklady a s tím, že člověk nebude většinu času o samotě a cesta 

ztratí právě to kouzlo nepředvídatelnosti, za kterým jsem se vydala. 

Plány trochu narušovalo monzunové období, během něhož se nedoporučuje nepálské treky 

absolvovat (turistická sezóna je pouze na jaře a na podzim, kdy je nejlepší počasí), ale už 

doma jsem se vybavila kvalitním nepromokavým oblečením, turistickými hůlkami, 

spacákem a bytelnými pohorkami a vyrazila vstříc dobrodružství. Výbavu je vždy potřeba 

přizpůsobit ročnímu období, já se musela zabalit na rozmezí plus 30° až mínus 10° a hlavně 

se připravit na deště. Zároveň je však nutné myslet na to, že krosnu celou dobu ponesete na 

zádech a po pár kilometrech do kopce už je opravdu znát každé deko, proto je třeba sbalit 

opravdu jen to nejnutnější a smířit se s tím, že jedno neprané tričko na sebe budete mít 2 

týdny. Je potřeba také počítat s tím, že většinu cesty není signál ani internet, proto je dobré 

mít stažené offline mapy (velice se mi osvědčily naše mapy.cz, které mají dokonalé pokrytí i 

zde), a na dny, kdy není elektřina a nejde nabít mobil, je nutné mít i mapy papírové.   

Přistála jsem v hlavním městě Káthmandú, kde jsem vyřídila dvě nezbytná povolení na tento 

trek, a starým autobusem jsem vyrazila po rozbitých cestách na nekonečnou cestu do města 

Besisahar, kde můj 15denní trek v tropickém podnebném pásu a v 800 m.n.m. začínal. První 

dny jsem procházela tropickou džunglí a bylo opravdu horko, prudké slunce spalovalo kůži i 

pod nánosem nejsilnějšího opalovacího krému. Kolem mě se rozprostírala rozsáhlá rýžová 

pole a banánovníky a vlivem vlhka a dešťů bylo vše kolem mě neskutečně krásné zelené. 

Měla jsem štěstí, protože prudké neustávající deště přicházely většinou jen v noci, kdy jsem 

byla v suchu ubytovaná u místních obyvatel. Na cestách však často stála voda, občas jsem se 

po kolena musela brodit a v noci spát s mokrými špinavými pohorkami ve spacáku, jelikož 

to byl jediný způsob, jak je do rána usušit. Občas chyběly visuté mosty vedoucí přes řeky, 

protože je právě zpřetrhala rozvodněná řeka, což značně komplikovalo cestu a musela jsem 

hledat alternativy. Jednou deště dokonce spláchly kus celé cesty a musela jsem přejít po 

úpatí prudké skály a doufat, že nespadnu dolů. Monzunové období však mělo jednu 

nespornou výhodu kompenzující všechno toto nepohodlí, a to, že opravdu nikde nebyli 

žádní další turisté a celé Himaláje byly jenom moje, což by se v sezóně nestalo.  

Ze začátku cesty jsem za den ušla i třicet kilometrů, ovšem se vzrůstající nadmořskou 

výškou se počet nachozených kilometrů prudce snižoval, jelikož se mi hůře dýchalo a byla 

jsem i mnohem více unavená. S nachozenými výškovými metry se začalo měnit i podnebí, 

byla větší zima, zmizelo vlhko a začaly se objevovat dřeviny jako borovice, cedry, 

rododendrony, a samozřejmě už i nádherné zasněžené vrcholky osmitisícových hor. V noci 

bylo v chatách už pod nulou a byla jsem ráda za svůj spacák do mínus třiceti. Bylo také 

třeba už začít promýšlet výškovou aklimatizaci, jejíž podcenění může vyvolat akutní 

horskou nemoc. To znamenalo, že jsem si musela přesně hlídat nachozené výškové metry a 

denně jich vyjít cca max. 500. Také jsem se často vydávala projít do vyšší nadmořské výšky, 
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než ve které jsem ten den spala. Ve výšce kolem 3.000 m.n.m. se však objevila typická 

nespavost a občasná bolest hlavy, ale i s tím se dalo bez problému fungovat.  

Neměla jsem předem plán, kde budu který den spát, zkrátka jsem ráno vstala, šla, a až jsem 

nemohla, zastavila jsem ve vesnici, v níž jsem právě byla, a vždy se mě nějaká z místních 

rodin ujala, protože jsem byla z cizinců široko daleko jediná. Za pár dolarů mi uvařili večeři, 

snídani, ubytovali mě a po večerech mi poskytovali milou společnost. Problém byl akorát 

s teplou vodou, která nebyla skoro nikde, ale neměla jsem nikdy chuť si zničená a zmrzlá po 

celodenní cestě dát ledovou sprchu, takže jsem se během dvou týdnů mohla vysprchovat asi 

jen třikrát. Příjemně mě překvapilo, jak jsou Nepálci milí, pohostinní a přátelští, navzdory 

tomu, že žijí v jedné z nejchudších zemí na světě. I přesto, že jsem se pohybovala 

v turistické oblasti, jsem nikdy neměla pocit, že na mě jako turistce chtějí vydělat. Bydlení u 

nepálských rodin tak předčilo moje očekávání, všichni uměli dobře anglicky, vždy mě vzali 

mezi sebe a mohla jsem s nimi i vařit, pít tradiční Masala tea (silný černý čaj s příměsí 

nepálského koření a s mlékem) a poslouchat příběhy ze života v Himalájích, tak zcela 

odlišné od našich životů. 

Dny ubíhaly, zážitky přibývaly, nohy bolely, klima a okolní příroda se měnily s každým 

ujitým kilometrem. Asi desátý den jsem dorazila do města Manang položeného v 3.500 

m.n.m. Všechny hotely zely prázdnotou a připadala jsem si jako po apokalypse, ale opět 

jsem byla ráda, že je klid a nikde nejsou turisti. Zde jsem si udělala aklimatizační výlet 

k jezeru Ice Lake, kdy jsem musela vyjít 1.200 výškových metrů nahoru a zase dolů. Cesta 

nabídla panoramatické výhledy na severní stěnu Annapurny a také jsem potkala první velká 

stáda jaků, což jsou velké chlupaté krávy žijící pouze ve vysokohorských oblastech Asie. 

Jejich chov představuje vedle zemědělství hlavní obživu horských obyvatel a jačí maso bylo 

jediné, které bylo možné v horách ochutnat – místní připravují tradiční jačí kari s rýží, ale 

udělali mi i výborný jačí burger. Po druhé noci strávené v Manangu jsem se, vzhledem 

k tomu, že jsem šla rychle a měla ještě hodně času, vydala na vedlejší trek k jezeru Tilicho 

lake. Výstup se mi chvílemi zdál nad moje síly, ale malými krůčky jsem ho nakonec zvládla 

a naskytl se mi pohled na nejkrásnější jezero zvláštní modré barvy, která kontrastovala 

s okolními zasněženými horami. Jezero je se svou výškou 4.919 m.n.m. nejvýše položeným 

ledovcovým jezerem na světě a zajímavé je také tím, že vzhledem k vysoké nadmořské 

výšce v něm nežijí ryby ani žádní jiní vodní živočichové. Od jezera jsem se během dvou dnů 

vrátila zpět k Manangu a postupovala na sever do nejvyššího a nejnáročnějšího bodu treku, 

jímž je průsmyk Thorong la ve výšce 5.416 m.n.m. Vysoká náročnost je dána hlavně velkou 

nadmořskou výškou, dlouhým únavným výstupem, a hlavně prudkým sestupem do nejbližší 

vesnice.   

Těsně před setměním ve velké mlze jsem se dostala do Thorong Phedi, což je vysokohorský 

kemp s několika velkými chatami. Nicméně vzhledem k momentální absenci turistů všechny 

chaty vypadaly opuštěné, v žádné z nich se nesvítilo, až jsem si chvíli myslela, že budu spát 

v mrazu venku. Nakonec jsem zjistila, že v jedné chatě se kouří z komína. Vešla jsem a 

spatřila několik Nepálců chystajících večeři a čtyři další turisty – dva Dány, jednu Řekyni a 

jedno Čecha. Jelikož jsme měli stejný cíl na příští den a zároveň jsme si všichni skvěle 

rozuměli, dohodli jsme se, že se v 6 ráno sejdeme na snídani a vyrazíme společně. Venku i 

v chatě bylo už trochu pod nulou, ale provozovatelé chaty odmítli roztopit krb 

s odůvodněním, „proč bychom topili v létě, my topíme až v mínus třiceti.“ Opět mě tedy 

zachránil můj spacák a šla jsem se pořádně vyspat na den D. Ráno jsme se sešli ve 

stanovený čas na snídani, a to poněkud v šoku, jelikož pršelo tak silně a mlha byla tak hustá, 

že nebylo vidět na krok. Čekali jsme hodinu, dvě, tři, ale déšť jen zesiloval. Nikdo z nás 
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s tímhle ani trochu nepočítal, protože několik předchozích dnů bylo téměř bez deště. Všichni 

čtyři spolucestovatelé se rozhodli vyrazit i přes nepřízeň počasí, já ale odvahu nesebrala. 

Čekala jsem další hodinu, ale Nepálci mi řekli, že buď musím ihned vyjít, abych stihla 

sestoupit do setmění, nebo u nich strávím další noc. Nechtělo se mi ztrácet celý den, a tak 

jsem vyrazila do deště. Stoupání bylo strašně prudké, zima zalézala pod nehty a díky nulové 

viditelnosti byla i těžká orientace. S každým dalším výškovým metrem se dýchalo hůře a 

hůře, vzduch byl velice řídký a poslední kilometr jsem po každém kroku musela zastavit a 

třikrát se nadechnout, abych byla schopna udělat krok další. Cesta byla nekonečná, nakonec 

jsem však konečně spatřila vrchol lemovaný barevnými modlitebními praporky 

s posvátnými symboly, které mě provázely celou cestou horami, a já tak zdárně došla do 

cíle. Dokonce přestalo i pršet. Nicméně vzhledem ke zpožděnému startu jsem měla jen tři 

hodiny na to, abych do setmění ušla asi 13 km a zároveň sestoupala 1.800 výškových metrů 

do nejbližší vsi. Musela jsem tedy téměř běžet, terén byl náročný a zima neskutečná. Chvíli 

po setmění jsem konečně dorazila do vsi Muktinath, což je jedna z nejstarších osídlených 

oblastí v celém Nepálu a nejdůležitější poutní místo v Himaláji s rozsáhlým chrámovým 

komplexem. Jediné, co jsem si po tomto dni přála, byla horká sprcha, ale opět jsem se jí 

nedočkala, protože voda netekla zrovna žádná. Nicméně i přesto jsem usínala šťastná z toho, 

co jsem zvládla. Moje cesta pokračovala až do města Jomsom, kde trek končil. Potřebovala 

jsem se dostat do Pokhary, druhého největšího města, kam jsem chtěla přeletět, ale 

vzhledem k velice častým pádům místních letadel jsem se rozhodla pro dvoudenní a 

extrémně nepříjemnou cestu autobusem. Ani ta nepředstavovala žádnou výhru, protože 

silnice jsou nezpevněné a často se vinou po úzkých rozbořených cestičkách po úpatích 

vysokých skal, takže jsem často čekala, kdy spadneme do propasti. V pořádku jsem se ale 

dostala do až překvapivě moderního a civilizovaného města, kde jsem strávila pár klidných 

odpočinkových dnů. Poté mě čekal návrat do Káthamndú, opět jsem zvolila cestu 

autobusem, a odtud jsem odlétala zpátky domů.  

Říká se, že Himálaj nabízí nejkrásnější výhledy na světě. Já to teď rozhodně můžu potvrdit a 

každému, kdo má rád hory a dobrodružství, tuto cestu doporučit. Samotný trek navíc není 

vůbec finančně náročný - pokud již máte doma potřebné turistické vybavení, vyjde vás 

levněji než dovolená v Chorvatsku.              L. Dočekalová 
 

 
Ranní ulice hlavního města Káthmándú 

 
Cíl cesty, průsmyk Thorong La, 5.416 

m.n.m 

 
Buddhistický chrám Swayambhunath v 

Káthmándú 
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Jezero v Pokhaře 

 
Národní jídlo Dal Bhat 

 
Vesnice Upper Pisang uprostřed treku 

 
Příprava jačího kari s místní rodinou 

 
Zelené skály Skalní průsmyk 

 
Rýžová pole s banánovníky v tropech 

 
Snídaně u místní rodiny 

 
Jedna z nejstarších vesnic Himalájí, Kagbeni 

 
Typické ubytování u místní rodiny 
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Pohled na Annapurny od Ice Lake 

 
Zatopená rýžová pole 

 
Koně se zátiším Annapurny 

 
Tilicho Lake, nejvýše položené ledovcové jezero světa 

 

Sport Stolní tenis 
 

Poděšín „A“ – Světnov „A“ 10:8, – Nové Město „B“ 9:9, – Borovnice 12:6, – Ostrov n.O. 

13:5, – Nové Veselí B 13:3, – Velká Bíteš B 14:4,– Bohdalov 6:12. –Vlkov 6:12, – Řečice 

8:10. 

Úspěšnost hráčů: Jaroš Radim – 31/5 – 86,11%; Štikar Jaroslav – 48/14 – 56,25%; Musil 

David – 15/17 – 46,88%; Kourková Jana – 15/21 – 41,67% a Neubauer Aleš 3/5 – 37,/%. 

Poděšín „B“ – Řečice „C“ 14:4, – Dolní Heřmanice 7:11, – Škrdlovice C 14:4, – Velká 

Bíteš C 8:10, – Netín 11:7, – Velké Meziříčí E 17:1.  

Úspěšnost hráčů: Neubauer Aleš 23/1 – 95,83%; Slabá Stanislava – 21/3 – 87,5%; Jaroš 

Zdeněk – 15/8 – 65,22% a Šlechrický Jiří – 6/18 – 25%.         Z. Jaroš 
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Svaz národní revoluce 
 

Dne 10. března 1946 ve 14 hodin v hotelu Culka v Polné se konala ustavující valná hromada 

Svazu národní revoluce odbočky v Polné. Jedním z bodů ustavující valné hromady bylo 

schválení stanov. Dále následovaly volby členů výboru. Předsedou byl zvolen štábní 

praporčík František Sedlecký z Poděšína (14.11.1891 - 11.1.1965), místopředsedou štábní 

strážmistr Josef Turek z Polné, jednatelem Bohuslav Zelený obchodník v Polné, skladníkem 

František Třeský řezník v Polné. Referenty byli zvoleni: sociální Jaroslav Dočekal 

z Poděšína (13.9.1896 - 24.12.1960), tč. Kamenná, osvětová Miloš Vítek z Polné, pro 

veřejnou očistu Alois Wimer z Polné. Za členy výboru byli zvoleni Karel Fučík vrchní 

strážmistr z Bedřichova a Walter Bockschneider z Polné. Revizoři účtu byli zvoleni Josef 

Hanus z Poděšína (14.8.1909 – 29.1.1978) a Josef Nováček z Nadějova, za náhradníky byli 

zvoleni Josef Špejtek z Jamného tč. Jihlava, Stanislav Holcman ze Sirákova, Karel Chládek 

z Polné a Rudolf Pavlíček z Arnolce. Na valné hromadě bylo 70 členů z 86 přihlášených. 

Z Poděšína byli ještě přihlášeni: Alois Flesar (18.5.1922 – 17.6.2003), Jan Hanus (16.8.1911 

- ?), František Hanus (20.8.1913), Bohuslav Pařízek 6.7.1904 - ?) a Václav Rosecký 

(23.7.1904 – 6.3.1956). 

Pro nás je zajímavý druhý zápis z výborové schůze Svazu národní revoluce ze dne 21. října 

1946, která se konala v 14:00 hodin restauraci u Otty Neubauera v Polné. 

Schůzi zahájil předseda František Sedlecký a předal slovo Jaroslavu Dočekalovi, který se 

zúčastnil s Waltrem Bockschneider jednání v krajské odbočce Svazu národní revoluce v 

Havlíčkově Brodě. Následovala rušná debata, které se účastnili všichni členové výboru. Po 

ní Karel Fučík podal návrh, aby byl zvolen nový jednatel. Navržen byl Jaroslav Dočekal z 

Kamenné a tento návrh byl schválen všemi přítomnými členy výboru. 

Za pana Dočekala byl zvolen sociálním referentem František 

Stránský, organizačním 

referentem Walter 

Bockschneider. Dále na návrh 

pana Dočekala zvolena 

prověřovací komise, která za 

výbor odbočky má prověřit 

přihlášky členů. Zvoleni byli 

Karel Fučík z Bedřichova, 

František Sedlecký z Poděšína, 

Walter Bockschneider z Polné, 

Jaroslav Dočekal z Poděšína tč. 

Kamenná, Jaroslav Kousal tč. 

Jihlava. 

Jaroslav Dočekal (1896)        František Sedlecký (1891) 
                 Z. Jaroš 

 

 

Objev v kostnici 
 
 

Jak možná někteří z vás vědí, například z farního webu, provádí v nížkovské kostnici od 

roku 2016 pan profesor Václav Smrčka z 1. lékařské fakulty Univerzity Karlovy se svými 

spolupracovníky průzkum, zaměřený převážně na oblast antropologie. Pro nás laiky je asi 

nejzajímavějším zjištěním to, že část ostatků v kostnici pochází podle radiouhlíkového 

datování ze 14. století. Zatím se jednalo o určení dvou vzorků, po jednom z obou hranic (či 
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chcete-li pilířů), vzdálenějších ode dveří (tj. při západní zdi kostnice). Pan profesor tyto 

pilíře pro potřeby výzkumu pojmenovává jako pilíře č.2 a č.3.  

Zřejmě se tedy v nížkovské kostnici nacházejí ostatky lidí, žijících jak v době tereziánských 

válek (jak se dosud tradovalo a jak by tomu nasvědčoval i charakter některých zranění), tak 

ostatky lidí žijících ve 14. století. Považuji za nejpravděpodobnější, že záhy po postavení 

kostnice byly do zadních dvou pilířů (č.2 a 3) uloženy z nějakého dosud nepotvrzeného 

zdroje ostatky lidí žijících ve 14. století, a o něco později (možná až po několika letech nebo 

po desítkách let) byly do pilířů bližších dveřím uloženy ostatky obětí tereziánských válek.  

Tomu by nasvědčovalo i to, že zadní dva pilíře mají trošku odlišnou „architekturu“ oproti 

dvěma pilířům u dveří.  

Pan profesor Smrčka spolu s kolegy napsal o výsledcích radiouhlíkového datování článek do 

časopisu Pohybové ústrojí. Tento článek se svolením pana profesora uvádíme v příloze na 

našem webu v aktualitě ze dne 23. října 2020. Článek má pouze český souhrn a jinak je psán 

v angličtině, nicméně grafy s výsledky datování dvou vzorků jsou snad srozumitelné i bez 

větší znalosti angličtiny. 

Dva závěry 

Za prvé: datování části ostatků do 14. století a přítomnost stop po onemocnění tyfem na 

jednom ze vzorků jsou významným příspěvkem k poznání jak místní historie Nížkova, tak i 

historie širšího okolí.  

Za druhé: shora uvedené dvě zprávy názorně dokládají, že bychom k informacím měli 

přistupovat s určitou zdravou obezřetností. Protože, jak vidíme, tak ani písemně tradované a 

poměrně seriózně vyhlížející údaje nemusejí být stoprocentně spolehlivé. Natož potom 

zprávy typu „jedna paní povídala.“ Může to být pro nás podnětem k tomu, abychom 

kritičtěji přemýšleli o informacích, které se k nám dostávají.            Farní listy přepsal Z. Jaroš  

 

  

 

 

   
 



23.01.2023 

32 

 
 

 
 

 

Školní kronika – 37. část 
 

1895/96 
Počátek a konec školního roku: školní rok začal 16. dnem v září 1895 a skončil 15. dnem 

v září 1896. 

Důležité události z dějin Nejvyššího domu panského: Úmrtí Jeho c. a k. Výsosti pana 

arcivévody Karla Ludvika utrpěl náš Nejvyšší panující dům a celá říše opět bolestnou ztrátu. 

Vznešený zesnulý byl synem arcivévody Františka Karla a druhým bratrem Jeho 

Veličenstva císaře Františka Josefa I. Narodil se 30. července 1833. Koncem let padesátých 

byl místodržitelem v Tyrolsku po 5 let. Roku loňského nachladil se cestou k Mrtvému moři, 

od kteréžto doby stále churavěl. V posledních dnech zhoršila se náhle nemoc, načež 

následovala agónie, což stalo se 19. dne v květnu o půl sedmé hodině ranní. Vznešený 

zesnulý byl zákonným nástupcem trůnu. Zastupoval Jeho Veličenstvo v rozličných 

záležitostech a získal si svou lidumilností srdcí všech poddaných. Zahajoval velkolepou naší 

jubilejní výstavu. Čechové těšili se povždy Jeho přízni a zachovají mu v srdcích svých vždy 

vděčnou vzpomínku.  

Jiné školní slavnosti: Dne 8. září 1895 konalo se svěcení přestavěné a přistavěné školní 

budovy. Slavnost konala se o 2. hodině odpolední. Svěcení vykonal polenský katecheta 

Vlček, jako zástupce nemocného a v lázních meškajícího faráře Augustina Pilaře. Po 

příslušných obřadech u kaple promluvil pan katecheta ke shromážděným dítkám a lidu. 

Vytknul blahodárnou působnosť školy vychovatelskou, připomenul rodičům, aby jen pilně 

dítek svých do školy posílali. Ona, že jedině jest způsobilou dáti dítkám základ, na němž 

samy dále budujíce mohou bezpečně kráčeti cestou života. Po vykonaném svěcení ujal se 

slova zástupce slavné c.k. okresní školní rady, okresní starosta pan Jan Pleva ze Skrýšova. 

Výmluvnými slovy děkoval občanům zdejším za oběť, jíž na upravení školní budovy 

přinesli. Vytknuv na to obtížnou práci učitelovou, žádal, aby rodiče jej u vykonání svého 

záslužného díla podporovali. Ku konci své řeči vzpomenul blahodárného panování Jeho 

Veličenstva císaře a krále a provolal Jemu „Slávu“ což od přítomného shromáždění třikrát 

upřímně opakováno bylo. Školní mládež na to zapěla prvou sloku národní hymny. Na to 

odevzdal přítomnému správci školy klíč od školní budovy, čímž slavnost ukončena.  

Náboženská cvičení: Zkouška náboženství vykonána dne 18. května o 8. hodině ranní 

farářem J. Holíkem z Velké Losenice. Školní mládež byla dvakrát účastna nejsvětější 

svátosti oltářní a to 31. října 1895 a 29. července 1896. V křížových dnech účastnila se 

jednou a to 13. května průvodu.  

Stavební úpravy a změny na budově školní a zařízení jejímu: Stará školní budova již dávno 

nevyhovovala valnému počtu žactva a zákonným ustanovením. K naléhání slavné c.k. 

okresní školní rady usneslo se obecní zastupitelstvo na její přestavbě a přístavbě. S touto 

podstoupeno o 6 metrů do bývalé školní zahrádky. Nájemcem stavby byl okresní starosta 

pan Jan Pleva. Podnikateli stavby byli mimo jmenovaného Antonín Flesar, rolník číslo 7 a 

toho času starosta obce a Josef Rosecký, rolník č.19 a toho času první rádní. Zednickou 

práci prováděl zedník Jakub Polzer z Německého Šicendorfa, tesařskou mistr Košák 

z Polné. Vrchní dozor měl zednický mistr Benc z Polné. Plán pořídil architekt inženýr J. 

Šuppich z Německého Brodu. Přestavba a přístavba tato stála mimo starý materiál pět tisíc a 

dvě stě zlatých. 

Důležitá usnesení místní školní rady: V zasedání svém dne ??? odbývaném usnesla se místní 

školní rada o stavbě důstojné školní budovy na vhodném místě. 
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Důležitá usnesení okresní školní rady: Vynesením ze dne 26. února 1896 číslo 714 vydala 

slavná c.k. okresní školní rada direktivu ohledně soupisu dítek.  

Vynesením ze dne 7. dubna 1896 číslo 899 oznamuje slavná c.k. okresní školní rada lhůtu 

do které se kvitance na služné osob učitelských c.k. okresnímu úřadu zasílati mají.    

Vynesením ze dne 7. dubna 1896 číslo 100 poukazuje slavná c.k. okresní školní rada ku 

výnosu veleslavné c.k. zemské školní rady ze dne 4. prosince 1872 číslo 16.171 týkající se 

kolportování plodů. 

Vynesením ze dne 19. května 1896 číslo 1612 vybízí slavná c.k. okresní školní rada 

učitelstvo, by žákům propuštěným kladlo na srdce výhody rolnických škol.  

Vynesením ze dne 26. srpna 1896 číslo 2703 uveřejňuje slavná c.k. okresní školní rada 

vydání zpracování hymny národní pro potřebu školní v c.k. knihoskladu ve Vídni.  

Zdravotní stav školní mládeže nebyl letos valný. Mezi školní mládeží řádily opět spalničky. 

Onemocnění stalo se ve 32 případech, čímž docházka ku škole valně utrpěla. 

Přehlídky vykonané c.k. okresním školním inspektorem: Velectěný c.k. okresní školní 

inspektor Jan Huml vykonal prohlídku školy dne 16. dubna 1896. 

Počet dětí do školy vůbec přijatých na začátku školního roku obnášel 72 a na konci školního 

roku obnášel 62. 

Z těchto bylo dle náboženského vyznání římskokatolických 59 a evangelicko 

reformovaných 3. 

20/5. 1897 Jan Huml c.k. okresní školní inspektor. 

19. června1895, školní rada. Předseda Antonín Flesar č.7 - starosta obce,  Jan Blažek č.17, 

Václav Doležal a správce školy Josef Med. 
 

1896/97 
  Počátek a konec školního roku: Školní rok začal 16. dnem v září 1896 a končil 15. dnem 

v září 1897. 

Náboženská cvičení: Zkouška náboženství vykonána 17. dne v květnu panem J. Knobem, 

vikářem v Přibyslavi.  

Školní mládež byla dvakráte účastna nejsvětější svátosti oltářní a to: 26. den v listopadu 

1896 a 6. dne v květnu 1897. Mimo to účastnila se školní mládež v neděli a ve svátek 

velkých služeb Božích za dohledu učitele, a to od svátků svatodušních až do slavnosti všech 

svatých.  

Změny ve stavu místního duchovenstva: Dne 18. září 1896 odebral se na věčnost pan 

Augustin Pilař, farář v Nížkově. Po půlletním administrování pana Františka Rohlíka, 

kaplana ve Vojnově Městci, dosazen na Nížkovskou faru jako farář pan Jan Laštovička, 

dosud farář v Bestvině. Zároveň jmenován kaplanem v Nížkově pan Antonín Rejzek, dosud 

zámecký kaplan ve Větrném Jeníkově. Předchůdce téhož v Nížkově pan Petr Jiříček 

jmenován kaplanem ve Svinčanech. 

Důležitá usnesení slavné c.k. okresní školní rady: Vynesením ze dne 1. února 1897 číslo 263 

zakázala slavná c.k. okresní školní rada najímání školních dítek ku pracím při polním 

hospodářství a k nadhánění zvěře v době, kdy tyto ve škole býti mají.  

Vynesením ze dne 26. února 1897 číslo 540 upozorňuje slavná c.k. okresní školní rada na 

vynesení veleslavné c.k. zemské školní rady ze dne 30. ledna 1897 číslo 81, dle něhož 

feriální dni jen mimořádných případnostech povoleny býti mohou. 

Vynesením ze dne 28. března 1897 číslo 654 uvádí slavná c.k. okresní školní rada vynesení 

veleslavné c.k. zemské školní rady ze dne 27. února 1897 číslo 43.391 ohledně skládání 

slibu členů místní školní rady.             Vypsal Z. Jaroš 
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Antonín Chvátal v Americe - 21. část 
 

Vždyť to je právě to, co vyznáváme v modlitbě „Věřím v Boha“, když se modlíme: Věřím v 

obcování svatých. To obcování svatých začíná už zde na zemi tím, že jsme modlitbou a 

milostí spojeni s těmi, kteří nás na věčnost předešli. Když pak jsou naši drazí před Božím 

trůnem, vědí o našich starostech a prosbách a proto když, je prosíme upřímně o pomoc a 

ochranu stávají se našimi advokáty za Boží milosrdenství a požehnání. Promiňte mi, milí 

čtenáři, že jsem se tak zapletl vašim pánům farářům do jejich kazatelského úřadu, ale to víte, 

když na stará kolena člověk něco pochopil a má o tom jistotu, pak by chtěl ušetřit zbytečně 

namáhavé hledání pravdy a jistoty těm mladším i když se to obyčejně nepodaří, poněvadž si 

člověk váží jen toho, k čemu přišel vlastní zkušeností a co ho stálo hodně námahy. Co jsem 

ale vlastně chtěl je jen to, abychom se vespolek za náš zkoušený národ modlili, aby se z toho 

lživého komunismu ve zdraví dostal a dospěl tak konečně k pevnému přesvědčení, že jen 

víra v Krista z něj zase udělá duševně vyspělý a pokorně sebevědomý národ, který si svou 

svobodu a svůj blahobyt vydobude trpělivou dřinou a nebude pak už služebně krčit hřbet 

před Východem, ale také ani ne před Západem. Jen před Hospodinem a před Jeho z mrtvých 

vstalým synem upřímně smekne a ochotně skloní kolena. K tomu, aby nezahynul, má v nebi 

svatého Václava. Tak, a když jsem vám nyní milí čtenáři konečně vše vypověděl, co jsem 

měl již dávno na srdci, vrátím se k posledním měsícům svého pobytu v sarajevských 

kasárnách, kde jsem se při kuchařině dověděl, co je to úplatkářství a podvod, které dnes tak 

bují v politickém rejdišti i naší drahé Ameriky. 

Mým úkolem v kasárenské kuchyni naší setniny bylo nejen pomáhat, ale také chodit každý 

pátý den do města do jednoho obchodu pro proviant. Právě v tom hromadném nákupu bylo 

zřejmé úplatkářství. Kuchař nadiktoval jednomu vojenskému písaři z ekonomátu, co bude 

potřebovat. Ten to pak zapsal do objednací knížky a vždy k tomu připsal něco, co ten 

obchodník neměl a bez čeho se kuchyně stejně mohla obejít., když jsem pak po pěti dnech 

přišel pro objednané zboží, ten kupec vždycky velmi vážně vzkazoval písaři, že to a to zboží 

nemá, že se dostane tam a tam a proto, že mu za ně posílá peníze zpět. Bylo to samozřejmě 

smluvené spropitné, které zůstalo kaprálovi v kapse na vlastní útratu. Mistr Vařečka 

z kuchyně o tom věděl, ale chtěl-li si udržet právo nad rozhodováním o tloušťce přiděleného 

špeku vojákům a nad počtem mastných ok na polévce, raději se o to nestaral. Já jsem 

pravomoc kontroly nad tím neměl, a protože se mi donašečství vždycky protivilo, raději 

jsem se nechal považovat od kaprála, i od kupce za hlupáka a vždycky jsem věrně vyřizoval 

obchodníkův vzkaz a přinášel kaprálovi spropitné. Při jedné takové cestě do města pro 

potraviny jsem měl něco hned přinést zpět, poněvadž povoz tam měl jet pro ostatní zboží 

teprve později. Abych to nemusel nést vše sám, byl mi přidělen na pomoc jeden voják 

trestanec, a proto jsem si musel vzít přes rameno svůj kvér. Vyšli jsme spolu z kasáren 

zadními vraty, a abychom si nadešli, šli jsme polní cestou, která byla o něco kratší než 

obvyklá silnice. Můj pomocník nebyl spoután a šel přede mnou docela volně a na zádech 

nesl prázdnou nůši s popruhy přes ramena. Asi tak v půli cesty z ničeho nic začne utíkat, 

shazuje ze sebe prázdnou nůši, staví ji pod nějaký strom a už je ve větvích nějaké košaté 

lípy. Prosím jej, domlouvám, aby nebláznil, že arest neznamená ještě popravu, že se zase 

dostane na svobodu, ale teď ať se mnou pokračuje v cestě, nebo že budu nucen po něm 

střelit. Nebylo s ním však žádné rozumné řeči a jen šplhal po větvích výš. Teprve nyní jsem 

si všiml, že ten strom nebyla žádná lípa, ale že to byla hrušeň, obsypaná bronzově žlutými 

hruškami, které si cpal můj chráněnec do kapes a ještě si jich naházel několik do nůše, 

kterou nechal pod stromem. Tu se mi ulehčilo opravdu u srdce. Nechal jsem jej při jeho 
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sadařské starosti a práci, ale sám jsem se hned rozhlížel kolem dokola, zdali to někdo nevidí, 

poněvadž v případě udání by nás oba byl čekal dlouhý trest. Bohudík, dopadlo to dobře, a 

když jsme pokračovali spolu v cestě, přiznal jsem si, že ten chlapík už asi dlouho žádné 

ovoce nejedl, a že kdyby mne byl žádal o dovolení nějaké hrušky si natrhat, že bych byl 

býval v rozpacích, poněvadž jsem neměl právo mu takové dovolení mu dát. Někdy to je 

opravdu neřešitelná situace, do jaké se člověk v životě dostane a měkkosrdcatost nemusí být 

vždy tím nejlepším rádcem. Však to víte dobře sami z vlastní životní zkušenosti. Avšak 

hlavně, že to dobře dopadlo, poněvadž bych býval velmi nerad po chlapíkovi střílel a taky 

kvůli několika hruškám nevinně seděl za mřížemi. Bylo by ještě mnoho a mnoho jiných 

vzpomínek na ty tři jara vojančení v Bosně, ale už mám beztoho tak trochu obavu, že jsem 

se rozpovídal o tom vojančení v době panování c.k Františkova Veličenstva příliš podrobně, 

a ještě se mám ve svých vzpomínkách vrátit z vojny domů, doprovodit otce na hřbitov, 

oženit se a vrátit se najednou z čista jasna do té drahé Ameriky, kde jsem vyrostl z chlapce 

v mladého muže, a kde nyní prožívám i požehnaný podzim svého života.  

Nevím, nevím milí čtenáři, budete-li Natolik trpěliví a bude-li vás to natolik zajímat, abyste 

vše přečetli až do konce. Vždyť moje životní vzpomínky nejsou o nic více, zajímavější, 

nežli by byli vaše, poněvadž život každého člověka by mohl být obyčejně poutavým 

románem. Já mám nyní nad vámi tu výhodu, že mám na to psaní v letošní kruté zimě čas, 

protože jsem sám a aspoň mi při tom psaní není dlouhá chvíle. A tak vám všem, kteří jste mi 

psali, že si moje vzpomínky rádi přečtete, děkuji za vaše povzbudivá a za vaši trpělivou 

pozornost.  

Než opustíme Sarajevo, ještě bych rád připomenul, že jsme cestou na execírák chodívali 

vždy kolem zahrad zámečku české šlechtičny a manželky následníka trůnu Ferdinanda, 

který byl nám Čechům tolik nakloněn a chtěl udělat z rakousko-uherské říše federální stát s 

autonomními zemskými vládami pro všechny národnosti, kterým Habsburkové vládli. Ten 

Sarajevský pozdější atentát nejen, že všechny ty dobré úmysly mladého Ferdinanda zmařil, 

ale zapálil i první světový požár, tu hroznou válku, která zrodila pak druhou, jen proto, že 

starý tvrdohlavý císař Franz-Josef nebyl natolik moudrý, aby si šel včas odpočinout na 

zasloužený výměnek. Začátkem třetího jara se začínalo v sarajevských kasárních povídat o 

tom, že náš prapor se ještě během toho roku vrátí do Čech, že však nezůstane v Čáslavi, 

nýbrž bude poslán do Kutné Hory, a kutnohorská část 21. regimentu, přijde na naše místo do 

Bosny. Ačkoliv jsme dosud nevěděli o této změně nic určitého, hned nám bylo všem do 

zpěvu a začali jsme se pomalu považovat za vysloužilce, kteří mají už vojnu téměř za sebou 

a budou se moci konečně vysmívat nováčkům, kteří teprve vojančit začnou. Ale nedošlo 

k tomu, poněvadž ti Kutnohoráci, kteří nás měli přijít vystřídat, byli skoro všichni s vojnou 

tak daleko jako my, a pak jsme se s nimi už vlastně ani nesešli. To nám ale nevadilo. 

Hlavně, když se jelo domů! Ten den jsme se pokoušeli zase my zbořit kasárny, a když jsme 

nasedli na sarajevském nádraží do dobytčích vagónů, měl jsem obavu, aby chlapci něco 

nepolámali a nevyřadili svým bujným humorem některý vagon z provozu. To bychom pak 

musili čekat na další vlak, který by nás odvezl do Čech třeba až o nějaký měsíc později. 

Na cestu jsme se zásobili celými soudky bosenského vína, bosenské švestky jsme rádi 

nechali v květu, aby dozrály pro ty, kteří měli přijít po nás a už jsme jen všichni vytahovali 

ze svých pamětí kdejakou českou národní a lidovou píseň, kterými jsme se náladově 

připravovali na shledání s rodnou otčinou, a poněvadž zpěv vysušuje hrdlo, nezapomněli 

jsme ovšem každou chvíli zalívat.  

 
                    Anton Chvátal, přepsal Z. Jaroš 
 

 
 

 
 

 

 
 



23.01.2023 

36 

 

Historie 
 
 

Rok 1712:  
Po roce novém přišlo nebývalé teplo. Skoro všechen sníh, který do konce roku vypadl a 

hodně bylo ho, pryč jest za dnů 5. Takové teplo a déšť teplý byl. To hned nemoci rozličné 

všude jsou od tepla toho. Hned se zase do lesa jíti musí, aby se dohnalo, co zmeškáno bylo. 

Tak jest skoro celý čas do měsíce března. To pak najednou se silně ochladilo a zase sníh i 

mráz chodí dosti často. Jaro se vrátilo až v druhé půli měsíce května, jenže všude po cestách 

bahno je a pole mokrá také. Voda stojí v loukách, které v dolících jsou. Potom se všechno 

musí dohánět, jak kdyby konec světa přijíti musel. Nic člověk poddanský činit nemůže, jen 

mlčeti a pracovat.  

Opravuje se v Janovicích rybník Hasavrk a Grošík, které suché od loňska jsou. Opravuji se 

výpusti a provrtané hráze od ondater a vyder i myši všelijakých. Také se koňmi bahno 

vyváží na pole panská, to dobré hnojení z toho bývá. Tak jest až do měsíce konce října. Pak 

se znovu do nich voda vpouští. Každý den jídlo sebou vozit musíme i krmení pro koně i 

volky. Někteří opravovali haltýře k Záborné co jsou potřebné na ryby.  

Zase se opravuje sklepení v zámku ve Veselí po jedné celé straně, která k mlýnu směrem 

jest. Do sklepů voda se dostává a státi by se mohlo, že celý spadne. On i mlýn chatrný jest a 

oprav hodně potřebuje také, zájem není.  

Zvěsti se donesly, že v krajích některých zemi naší české rebelie se konají od lidu 

robotného, kteří silně sužovaný všude jest. Proti nim vojsko velké pohnáno bylo a hodně 

jich do želez a šatlavy odvedli. To jest odpověď jediná od vrchnosti bohaté.  

Úroda jest dosti slabá všude jak u nás, tak i okolo jinde. Domů jsme dostali: Žito 17 panáku, 

ječmen 18 panáků, oves 12 panáků, pšenice 4 panáky, seno 3 vozy , otava 2 ½  vozy, řepa 2 

½ vozu, hrách vybitý 4 pinty, pohanina 3 pinty a 2 žejdlíky, mák 1 žejdlík, boby 3 pinty a 1 

žejdlík, proso 3 pinty, zelí 1 bečice, med domácí 7 žejdlíků, fazol 3 žejdlíky, sýr 1 ½  

kamene, homolky 5 žejdlíků, máslo roztopené 3 žejdlíky, len žádný, konopí žádné. 

Zabijeme 1 svini 1 a ½ centýře míti bude, půlku prodáme, 2 ovce staré prodáme, necháme 3 

mladé, 1 kozle větší prodáme, husy máme 9, prodáme 7, kačen máme 11 prodáme všechny, 

jen staré necháme přes zimu husu, houser, kačena, kačer. Kury mladé jen na desátky dáme, 

jako vždycky na Jiřího a Havla desátky i daně.  

Bratr Mikuláš Fresar I., také dosti dobrou úrodu doma má. Pravil, že je rád, že všechno na 

jednom místě má.  

Lovil se rybník ve Skrejšově, Bukové a Rozsyčce. Hony byly jen malé v Sirákově, 

Poděšíně, Nížkově a Janovicích. Nebyl jsem já ani Mikuláš. Já jsem chorý byl a Mikuláš 

poslaný byl do Polné mlátit hrách.    

 

Konečně se dočkali a robátko malé na svět přišlo. Oni všichni radost nesmírnou z toho mají.  

Zima započala dosti dlouho od 12. – listopadu, jména Diega, katolický Stanislav. Prvně 

mrazy slabší a sníh žádný, pak zase asi loket 1 napadlo ho.         Václav Flesar, přepsal Z. Jaroš 
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